
Nr. 12. Kraków, dnia 15 grudnia 1911 r. Rocznik XXXII.

DZIENNIK ROZPORZĄDZEŃ
dla stał. król. miasta Krakowa.

Przedpłatę roczną 2 kor. składać można w biurach Komisarzy obwodowych. Właściciele domów 
w Krakowie otrzymują „Dziennik rozporządzeń “ bezpłatnie.

L. V I  b. 8881/911
. Kraków, 27 listopada 1911 r.

INSTRUKCYA
obrotu pieniężnego i prowadzenia ksiąg rachunkowych 
w Miejskim Urzędzie pośrednictwa pracy w Krakowie.

§ 1-
Przychody Miejskiego Urzędu pośrednictwa pracy 

w Krakowie stanowió będą:
a) opłaty od pracodawców za dostarczoną służbę do

mowa;
b) opłaty od pracodawców krajowych i zagranicznych 

za dostarczonych robotników sezonowych i służbę 
roczną;

c) zaliczki od pracodawców;
d) zwroty opłat pobranych przez inne biuro powia

towe na rachunek urzędu krakowskiego.

§ 2.
Wydatki Miejskiego Urzędu pośrednictwa pracy 

będą następujące:
a) zwroty opłat za niewykonane pośrednictwo służby 

domowej;
b) fca usługi subagentów;
c) wydatki ze zaliczek pracodawców;
d) zwroty kosztów poczynionych przez powiatowe 

biura na rachunek i1 rzędu pośrednictwa pracy 
w Krakowie;

e) kwoty odesłane Kasie miejskiej.

§ 3.
Opłaty wyszczególnione w § 1 pod a) i b) pobie- 

raó będzie Urząd według cennika ustano wionego przez 
Wydział krajowy.

§ 4.
Wszelkie czynności kasowe, przechowywanie go

tówki, ewentualną lokacyę gotówki na rachunek bie
żący w banku uskutecznia kierownik Urzędu.

§ 5.
Nadwyżki kasowe mają byó z końcem każdego 

miesiąca wnoszone do głównej Kasy miejskiej przy po
zostawieniu w kasie Urzędu kwot stanowiących resztę 
zaliczek pracodawców i potrzebnej gotówki na konie
czne bieżące wydatki.

§ 6.
Za braki w gotówce odpowiedzialnym jest kie

rownik Urzędu jako prowadzący kasę.

§ 7.
Zaliczki pracodawców, jeżeli nie mają byó zaraz 

wydane, winien kierownik Urzędu lokowaó na rachunku 
bieżącym otwartym w Banku galicyjskim dla handlu 
i przemysłu w Krakowie. Z rachunku tego podnosi go
tówkę kierownik Urzędu w miarę potrzeby, a pisma 
wypowiedzenia gotówki podpisuje dyrektor Miejskiej 
Izby obrachunkowej, względnie w jego zastępstwie radca 
Miejskiej Izby obrachunkowej.

§ 8.
K s i ę g i  i z a p i s k i  r a c h u n k o w e .

Miejski Urząd pośrednictwa pracy prowadzió będzie 
następujące księgi i zapiski:

a) księgę kasową;
b) księgę zgłoszeń o robotników sezonowych i służbę 

roczną (druk 6), której rubryki oprócz potrzebnych 
dat przy zgłoszeniu dostawy obejmują przypis na
leżnej prowizyi, powzięcie i zwrot ewentualnej na 
dostawę zaliczki, wreszcie uiszczenie prowizyi;

c) księgi zaliczek, w Której wpisuje się nadesłane 
przez pracodawców zaliczki i uwidacznia szczegó
łowo z niej poczynione wydatki;

d) kwitaryusz blokowy na zgłoszenia o służbę do
mową;

e) listę opłat od pracodawców za dostarczoną służbę 
domowa.

§ 9.
Sposób prowadzenia ksiąg i zapisków rachun

kowych:
a) księga kasowa dla zapisywania wszelkich przycho

dów i wydatków objętych § 1 i 2 zawiera w przy
chodach pięó kolumn na:
1) wpłaty od pracodawców za dostarczoną służbę 

domowa;c /
2) wpłaty od pracodawców krajowych i zagrani 

cznych za dostarczonych robotników sezonowych i służbę 
domowa;

3) zaliczki od pracodawców;
4) zwroty opłat od pobranych przez inne biura 

powiatowe na rachunek Urzędu krakowskiego;
5) razem;
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zaś w rozchodach sześć kolumn na:
1) zwroty opłat za niewykonane pośrednictwo 

służby domowej;
2) za usługi subagentów;
3) wydatki ze zaliczek pracodawców;
4) zwroty kosztów poczynionych przez powiatowe 

biura na rachunek Urzędu pośrednictwa pracy w Kra
kowie;

5) kwoty odesłane Kasie miejskiej;
6) razem.
Wszelki przychód jakoteź rozchód winien być 

udokumentowany i wpisany do księgi szczegółowo. Wy
jątek od tego stanowią przeprowadzenia rachunkowe.

b) Księga zgłoszeń o robotników sezonowych i służbę 
roczną obejmuje w rubrykach liczbę porządkową i datę 
zgłoszenia, imię, nazwisko i adres pracodawcy, rodzaj 
i ilośó poszukiwanych robotników, termin dostawy, wa
runki pracy, datę wykonania i jakich dostarczono ro
botników. W  dalszym ciągu zawiera rubryki na przypis 
naleźytości, jaka przypada urzędowi, rubrykę na uiszcze
nie zaliczki na poczet dostawy i jej zwrot, wreszcie 
rubrykę na uiszczenie prowizyi.

Każde zgłoszenie winno byó do księgi tej pod 
osobny artykuł wpisane — przy wypełnieniu wszystkich 
tych rubryk księgi, które przy danem zamówieniu okażą 
się potrzebne. W szczególności należy obliczyó przypa
dającą od transakcyi prowizyę, wypośrodkowaną kwotę 
wpisać do kolumny „należna prowizya44, a w chwili jej 
zapłacenia wpisać w kolumnę uiszczenia.

Księgę zgłoszeń i kwitaryusze blokowe prowadzą 
funkcyonaryusze biura, którym czynności te powierzy 
kierownik Urzędu.

e) Księga zaliczek służy do prowadzenia ewidencyi 
nadsyłanych przez pracodawców zaliczek i wydatków 
z tych zaliczek uskutecznionych. Każdą nadeszła zaliczkę 
wpisuje się najpierw do księgi kasowej na przychód 
w rubrykę „zaliczki od pracodawców44, zaś z tej za
liczki czynione wydatki na rozchód w rubryce „wy
datki ze zaliczek pracodawców44. Te w księdze kasowej 
zapisywane chronologicznie przychody i rozchody prze 
nosi się do księgi zaliczek wpisując systematycznie na 
imiennem koncie nadsyłającego zaliczkę. Zakontowanie 
kwot w księdze zaliczek należy uwidocznió w księdze 
kasowej przez oznaczenie strony, na której w księdze 
zaliczek kwotę wpisano. Za zaliczkę uwaźaó należy kwotę 
nadesłaną przez pracodawcę na transakcyę, która nie da 
się odrazu ściśle obliczyć, a także kwotę niepokrywającą 
w zupełności przypadającej od pracodawcy za dostawę 
naleźytości.

d) Kwitaryusz blokowy na zgłoszenia o służbę do
mową składa się z trzech części t. j. z karty zgłoszenia 
pracodawcy, pokwitowania i juksty.

Przy zgłoszeniach należy wypełnić kartę kwita- 
ryusza, opatrując wszystkie trzy części tejże karty jedną 
liczbą porządkową Po wypełnieniu karty i przy równo- 
czesnem uiszczeniu naleźytości stronie należy wydaó po
kwitowanie opatrzone pieczęcią Urzędu, oddzielió kartę 
zgłoszenia i przechować ją w szafie Urzędu, zaś jukstę 
pozostawió w bloku, W razie nieuiszczenia naleźytości 
pokwitowanie należy pozostawió przy jukście i wydaó 
stronie dopiero po wyrównaniu naleźytości.

Przy bezpłatnem pośredniczeniu (rozp. Wydziału 
krajowego z 21 listopada 1909 R. 117736 § 1) należy

w liście opłat wypełnió 1, 2 i 3 przedziałkę, przedziałkę 
4 pieniężną wypunktować, zaś w przedziałce 5 wypisać 
„uwolnionyu. W tych wypadkach należy na pokwito
waniu zmienić napis „pokwitowanie na K   h 0 u na
„dowód zgłoszenia44. W razie nadesłania pocztą naleźy- 
tości za dostawę służby domowej kwit z blóku należy 
połączyó z odcinkiem przekazu pieniężnego i przechowaó 
w dowodach kasowych.

e) Lista opłat od pracodawców za dostarczoną 
służbę domową służy do tego, aby z końcem dnia po- 
wpisywaó do niej uiszczone opłaty za służbę męską 
i żeńską, a zesumowaną listę oddać wraz z gotówką 
kierownikowi Urzędu, jako prowadzącemu kasę. Kie
rownik Urzędu sprawdzi listę z blokami, przekona się 
czy wszystkie kwoty zostały do listy dobrze wpisane, 
następnie odebraną kwotę na podstawie listy wpisze do 
księgi kasowej jako dochód z dnia, zaś listę samą prze
chowa jako dowód kasowy.

§ 10.
W pierwszych dniach każdego miesiąca przedłoży 

Urząd pośrednictwa *pracy Miejskiej Izbie obrachunko
wej odpis księgi kasowej za miesiąc ubiegły wraz ze 
spisanymi dowodami przychodów i rozchodów celem 
kontroli i zakontowania w księdze głównej. Do odpisu 
tego dołączyć należy imienny wykaz nie wydanych za
liczek od pracodawców, których ostateczna suma zgo
dzić się winna ze zarachowanemi w kasie na przychód 
zaliczkami po potrąceniu wydatków, które z tych za
liczek uskuteczniono.

§ 11.
Kierownik Urzędu otrzymywać będzie z głównej 

Kasy miejskiej zaliczki na pokrycie wydatków budżetem 
przewidzianych, a następną zaliczkę otrzymać może po 
wyrachowaniu się z poprzedniej. Rachunki wraz z wy- - 
kazem wydatków z tej zaliczki należy przedłożyć bez
pośrednio Miejskiej Izbie obrachunkowej do sprawdzenia. 
Miejska Izba obrachunkowa po sprawdzeniu zwróci 
Urzędowi wykaz do asygnowania, a dowody przechowa 
w dokumentach kasowych

Na Urząd nakłada się obowiązek baczenia na for
malną stronę odbieranych od stron kwitów i rachunków, 
aby odpowiadały wymogom ustawy.

Dla zaliczek tych prowadzić będzie kierownik 
Urzędu osobny zapisek uwidaczniający pobrane zaliczki 
i poczynione z niej wydatki.

§ 12.
Miejska Izba obrachunkowa prowadzić będzie 

księgę główną Urzędu pośrednictwa praCy, obejmującą 
takie rachunki, jakie są przewidziane księgą kasową.
Z przedłożonego odpisu księgi kasowej za miesiąc ubiegły 
wprowadzi Miejska Izba obrachunkowa kwoty transakcyi 
miesięcznych do księgi głównej i sprawdzi dołączone do 
odpisu dowody. Obowiązkiem Izby obrachunkowej jest 
przekonać się na podstawie wyciągu kasowego czy kie
rownik Urzędu odsyła do Kasy miejskiej nadwyżki ka
sowe i nie przetrzymuje w kasie Urzędu niepotrzebnie 
większej gotówki.

Miejska Izba obrachunkowa ma wykonywać nadzór 
nad czynnościami Miejskiego Urzędu pośrednictwa pracy
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i w tym celu odbywać będzie co tydzień kontrolę. 
Kontrolujący urzędnik winien przeprowadzić szkontro 
kasowe, sprawdzić czy naleźytości gminie przypadające 
zostały dobrze obliczone tak w księdze zgłoszeń ro
botników sezonowych, jak i w blokach za dostarczoną 
służbę domową, wreszcie czy kwoty te należycie zostały 
wpisane do księgi kasowej.

Z koncern roku, najdalej do 15 stycznia roku na
stępnego, sporządzi Miejska Izba obrachunkowa na pod
stawie księgi głównej zamknięcie rachunkowe, którego 
reszta kasowa zgodzić się ma z resztą kasową wykazaną 
z koncern roku w księdze kasowej Urzędu.

Magistrat stoł. król. m. Krakowa.

Mianowania radców dobroczynnych.
Prezydent stoł. król. m. Krakowa załatwiając wnio

sek Sekcyi dobroczynnej Rady miejskiej, zgodnie z prze
pisem § 82 statutu dla miasta Krakowa, zamianował 
miejskimi opiekunami ubogich do wykonywania szcze
gólnych czynności gminnej opieki nad ubogimi w Gronie 
opiekuńczem:

1) II  okręgu ubogich jako komisyi Sekcyi V I ;
a) obywatela p. Józefa KrudOWSkiegO, urzędnika Izby 

handlowej (LM: V I  a 2/8);
b) obywatela p. Kazimierza Krzyżanowskiego (LM: 

V Ia  2/4);
c) obywatela X. Antoniego Soświńskiego (LM: V I  a 2/7);
d) obywatela p. Jana Wilkosza, profesora IV  gimna- 

zyum w Krakowie (LM: V I  a 2/1)
2) III  okręgu ubogich, jako komisyi Sekcyi V I  

obywatela p. Leona Kopycińskiego (LM: V I a  2/6).
8) IV  okręgu ubogich, jako komisyi Sekcyi VI, 

obywatela Stanisława Ziembę (LM: V I  a 2/5).
4) V I  okręgu ubogich, jako komisyi Sekcyi VI, 

obywatela p. Józefa Płonkę, nauczyciela szkoły ludowej 
w Krakowie (LM: V Ia

Nominacye urzędników miejskich.
Pan Dr. Gumowski Maryan Stanisław 2-imion do

tychczas kustosz Muzeum Narodowego w X  klasie rangi 
został zamianowany dekretem Prezydyum Magistratu 
z dnia 30 października 1911 r. do L. prez. 958/11 na 
zasadzie §§ 56 i 89 statutu dla miasta Krakowa ku
stoszem Muzeum Narodowego w IX ki. fangi z płacą 
roczną 2800 koron, kwaterowem w rocznej kwocie 960 
koron, oraz prawem do czterech trzechleci po 200 koron 
rocznie (LM: 115619/911 Prez).

Pan Dr. Szydłowski Tadeusz został zamianowany 
dekretem Prezydyum Magistratu z dnia 3 października 
1911 r. do L. Prez. 967/911 na zasadzie §§ 56 i 89 
statutu dla miasta Krakowa kustoszem Muzeum Naro
dowego W X ki. rangi z płacą roczną 2200 koron, kwa
terowem w rocznej kwocie 768 koron, oraz prawem do 
3 trzechleei po 200 koron 1'ocznie, oraz do dodatku

osobistego wliczalnego do emerytury w kwocie 20C kor. 
rocznie po ewentualnem przebyciu 20 lat służby w tej 
samej klasie rangi (LM: 115621/911 Prez).

Pan Kwiatkowski Józef Antoni 2: imion został za
mianowany dekretem Prezydyum Magistratu z dnia 31 
października 1911 r. do L. Prez. 966/911 na zasadzie 
§§ 56 i 89 statutu dla m. Krakowa etatowym adjunktenr 
Muzeum Narodowego w XI k! rangi z płacą roczną 
1600 koron, kwaterowem w rocznej kwocie 576 koron, 
oraz prawem do 3 trzechleci po 200 koron rocznie oraz 
do dodatku osobistego wliczalnego do emerytury w kwocie 
200 koron rocznie po ewentualnem przebyciu 20 lat 
służby w tej samej klasie rangi (LM: 115620/911 Prez.).

Pan Maszewie* Maryan Stanisław Franciszek 3-im.
dotychczas architekt Budownictwa miejskiego, został za
mianowany dekretem Prezydyum Magistratu z dnia 7 
listopada 1911 r. do L. Prez. 284 ex 1911 na zasadzie 
§§ 56 i 89 siatutu dla miasta Krakowa prowizorycznym 
adjunktem Budownictwa miejskiego w X  ki. rangi z płacą 
roczną ,2200 koron, kwaterowem w rocznej kwocie 768 
koron, prawem do 3 trzechleci po 200 koron, dodatkiem 
budowlanym, niewliczalnym do emerytury, w kwocie 
400 koron rocznie, oraz prawem do dodatku osobistego 
wliczalnego do emerytury w kwocie 200 koron rocznie 
po ewentualnem przebyciu 20 lat służby w tej samej 
klasie rangi i pod warunkami w dekrecie wymienionymi.
(LM: 120650/911. Prez).

Pan Dr. Regiec Zygmunt zamianowany został de
kretem Prezydyum Magistratu z dnia 17 listopada 1911 
do L. Prez. 1010/911 na zasadzie §§ 56 i 89 statutu 
dla miasta Krakowa prowizorycznym praktykantem kon
ceptowym Magistratu z adjutum w rocznej kwocie 1600 
koron (LM: 120649/911. Prez).

Pan Seipelt Roman Józef 2-imion dotychczas po
mocnik kancelaryjny Miejskiej Izby obrachunkowej został 
zamianowany dekretem Prezydyum Magistratu z dnia 
15 listopada 1911 r. do L. Prez. 1008/911 na zasadzie 
§§ 56 i 89 statutu dla miasta Krakowa praktykantem 
Miejskiej Izby obrachunkowej z adjutum w rocznej 
kwocie 1500 koron i pod warunkami w dekrecie wymie
nionymi (LM: 122250/911. Prez.).

Pan Rerutko Piotr Jan 2 imion dotychczas po
mocnik kanc. Izby obrachunkowej został zamianowany 
dekretem Prezydyum Magistratu z dnia 15 listopada 
1911 r. do L. Prez 1003/11 na zasadzie §§ 56 i 89 
statutu dla miasta Krakowa praktykantem miejskiej Izby 
obrachunkowej Z adjutum w rocznej kwocie 1500 koron 
i pod warunkami w dekrecie wymienionymi (LM: 122251/ 
911. Prez.).

Nominacya prowadzącego metryki izraelickie.
Pan Abraham Offen, urzędnik gminy izraelickiej 

w Krakowie, zamianowany został w myśl § 4 rozporzą
dzenia Ministerstwa spraw wewnętrznych, sprawiedli
wości oraz wyznań i oświaty z dnia 15 maroa 1875 r. 
L. 12944, ogłoszonego rozporządzeniem c. k. Namiest
nictwa z dnia 14 września 1876 r. Nr. 55 Dz. u. k. 
z 1876 r., tudzież na podstawie złożonego przez niego
w roku 1907 egzaminu, prowadzącym metryki izraelickie
W o k r ę g u  m e tr y k a ln y m  k r a k o w s k i m .  (LM: 76041/911 IV)



210

Protokoły obrad Rady miejskiej.

Posiedzenia tajne (4 w. kad. X V I) z dnia 23 paź
dziernika 1911 r.

I. Wincentemu Jelonkowi, b. naczelnikowi gminy 
Ludwino wa, ur. w r. 1837 przyznano z funduszów miej
skich dożywotnie zaopatrzenie w kwocie rocznej 1000 k  
a to od 1 kwietnia 1911 r.

II. P r z y j ę t o  do  z a t w i e r d z a j ą c e j  w i a d o 
m o ś c i  powzięty na mocy § 20 statutu dla m. szkoły 
gosp. dom. następującą u c h w a ł ę  S e k c y i  IV.  c o d o  
p o w o ł a n i a  s i ł  n a u c z y c i e l s k i c h  do  s e mi n a -  
r y u m  d l a  k a n d y d a t e k  na n a u c z y c i e l k i  g o 
s p o d a r s t w a  d o m o w e g o  i do  s z k o ł y  g o s p o d .  
d o m o w e g o .

I. a) P. Bieńkowskiej Bolesławie Dyrektorce miej
skiej szkoły gosp. dom. powierza się zarazem i kiero
wnictwo Seminaryum, tudzież naukę szycia z płacą jaką 
dotychczas pobiera t. j. 3400 K; pobierany przez nią 
dodatek na mieszkanie 800 K rocznie podnosi się do 
wysokości ryczałtu na mieszkanie, jaki pobierają dyre
ktorki szkół wydziałowych żeń t. j. do kwoty 1100 K 
i to od 1 stycznia 1912 r.

b) p. Makolondrzance Józefie nauczycielce miejskiej 
Szkoły gospod. domowego powierza się naukę gotowania 
w Seminaryum z płacą, jaką obecnie pobiera, to jest 
1800 K rocznie; za zajmowany dotąd przez nią 1 pokój 
w lokalu szkoły, który zajęty został na cele szkolne, 
przyznaje się jej dodatek na mieszkanie 360 K rocznie 
od 1 września 1911 r.

c) p. Łuszczyńskiej Aleksandrze, pomocnicy naucz.
w szkole gosp. dom., powierza się naukę prania i pra
sowania w Seminaryum i zamiast dotychczasowego wy
nagrodzenia 600 koron przyznaje się jej wynagrodzenie 
720 K rocznie od 1 września 1911.

II. Dla szkoły gospodarstwa domowrego mianuje się:
a) p. Szczudłową Zofią tymczasową nauczycielką 

z płacą 1540 K rocznie, od 1 września 1911.
b) p. Rakowiczówną Izą tymcz. nauczycielką z płacą 

1200 K od 1 września 1911.
c) Źulińską Zofią pomocnicą nauczycielską z płacą 

720 K rocznie od 1 września 1911.
d) Dyrektorce obu Zakładów p. Bieńkowskiej przy

znaje się po 60 K miesięcznie na opłacanie pomocnicy 
kancelaryjnej od 1 paźdz. 1911. (LM: 104378/911 IY).

III P. Dra Juliana Pagaczewskiego kustosza Mu
zeum Narodowego, przeniesiono w czasowy stan spo
czynku i przyznano mu na okres trwania czasowego stanu 
spoczynku emeryturę w kwocie rocznej 1120 K od dnia 
1 maja 1911 r. (LM: 100130/911. Prez.).

IV. Zamianowano p. Dr. Gumowskiego Maryana Sta
nisława, dotychczas kustosza Muzeum Narodowego w X. 
klasie rangi, kustoszem Muzeum Narodowego w IX. kl. 
rangi i poborami do tej rangi przywiązanemi (LM. 115619 
911. Prez.).

Posiedzenie zwyczajne (13 w kad. X V I )  z dnia 
6 listopada 1911.

Przewodniczący: I Wiceprezydent Dr. Szarski.
II. Wiceprezydent m.: Józef Sarę.
Sekretarz Pady: Dr. Tadeusz Kannenberg.
Radców miejskich obecnych 70.

Radcy miejscy: Birnbaum, Czunko, Dr. Doboszyński, 
Epstein, Dr. Fierich, Dr. Gross, Heuman, Klemensiewicz, 
Prezydent Dr. Le<>, Dr. Lustgarten, Maciołowski, Mu- 
ranyi, Peroś, Sołtysik, Wachtel (15), nieobecnośó swą 
usprawiedliwili.

Początek posiedzenia o godz. 5l[2 wieczór.

Przed porządkrem dziennym.

P r z e w o d n i c z ą c y  I. Wi c e p r e z .  Dr.  S z a r s k i  
zawiadomił, ze z okazyi zaślubin przyszłego następcy 
tronu prezydent miasta wysłał depeszę z życzeniami, za
co arcyksiążą Karol Franciszek Józef osobiście depeszą
podziękował.

Pisma.

S e k r e t a r z  r a d y  odczytał pismo: . 
Towarzystwa wzajemnej pomocy urzędniuów Magistratu
0 dodatek drożyźniany i pódwyźszienie kwaterowego. 
(LM: 115236/911 Prez.), oraz pismo: Zarządu uzerniowie- 
ckiego Koła T. S. L. o subwencyę dla polskiego realnego 
gimnazyum w Czerniowcach (LM: 115237/911. IV.).

Przyrzeczenia radzieckie. 

Radcy miejscy Dr. Tilles, Dr. Tadeusz Fedorowicz
1 Dr. Rowiński złożyli ślubowanie radzieckie do rąk 
przewodniczącego.

Przydział do Sekcyi.

Rada m. przydzieliła r. m. Dra Tadeusza Federo-
wicza do Sekcyi prawniczej.

Drożyzna miąsa.

R. m D ą b r o w s k i  interpeluje w sprawie dro
żyzny mięsa, oraz >ostępowania w tej mierze rzeźników 
krakowskich. Doszło do tego, że mięso jest zbytkownym 
artykułem konsumcyi; mimo zwiększonego spędu bydła 
na targi i spadku cen żywego towaru, ceny mięsa utrzy
mują sie bardzo wysokie Mówca prosił aby prezydyum 
miasta, jak we Lwowie, zaprosiło rzeźników i masarzy 

| i uz skało od n ch zniżone ceny mięsa.
P r z e w o d n i c z ą c y  zaznaczył, że życzeniu, pod

niesionemu przez r -m. Dąbrowskiego, stało się już za
dość: r. m. Bialik oznajmił, że zniżenie cen wędlin 
wkrótce nastąpi, a r. m. Wajda przedłoży cechowi rze- 
źuików obniżenie cen mięsa. Gmina poczyni kroki, aby 
jej, podobnie jak gminie wiedeńskiej, przysługiwało prawo 
ustanawiania maksymalnych cen mięsa w jatkach na pu
blicznych placach.

Towarzystwo budowy mniejszych mieszkań.

R. m. X. Dr. C a p u t a  uzasadnia nagły wniosek:
1) Rada m. uchwala, że nie decydując o przyszłości, 

I uchwala przystąpić do Towarzystwa budowy mniejszych
mieszkań z kwota 30U.000 K.

2) Rada m. wybiera delegata, który zastępywac 
będzie gminę i desygnuje 4 członków do zarządu i 2 za
stępców, oraz 6 członków do rady nadzorczej i 2 za-

; stępeów, na których delegat obowiązany jest głosować.
3) Zarząd ma zmienić § 19 statutu tak, że gmmie 

! zastrzega się w każdym wypadku 2/3 w zarządzie i 2/3
i  w radzie nadzorczej, bez wzg ędu na to, jaka będzie 

później liczba udziałowców. (LM: 115*4?39/911 III. b). 
N a g ł o ś ć  u c h wa l o n o ,
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R. m. D a s z y ń s k i  wnosi, aby wniosek ten ode
słać do Sekeyi prawniczej.

R. m. K r z e t u s k i  zauważa, że statut Towarzy
stwa odpowiada intencynm Rady miejskiej.

R. m. F e d e r o w i c z podnosi, źe prawa gminy są 
należycie zabezpieczone. Z pewnością gmina, która przy
stępuje z udziałem 600 000 koron, nigdy nie znajdzie się 
potem w mniejszości, bo nie sprzedała jeszcze Towarzy
stwu gruntów, ale gdy to nastąpi, gmina będzie miała 
należyty i coraz bardziej wzrastający wpływ w Towa
rzystwie.

R. m. D ą b r o w s k i  wskazuje, źe statut uchwalać 
powinna Rada, nie komisya, a nawet tylko subkomitet 
mieszkaniowy, który to uczynił w lecie.

R. m. L a n d a u  I g n a c y  podnosi, źe statut wy
pracowano bardzo dobrze, ale nastąpiła pewna niezrę
czność, bo na pierwszem, a więc najważniejszem Walnem 
Zgromadzeniu, gmina stanęła bez żadnego udziału, a więc 
bez wpływu, jaki mieć pragnie. Zarzut dalszy tyczy się 
tego, źe komisya gruntowa dotąd nie przygotowała zu
pełnie wniosków co do sprzedaży gruntów, a więc naj
główniejszej rzeczy, jaka staje między tern Towarzystwem 
a gminą.

Przemawiali dalej r. m. Kr z e t us k i ,  D a s z y ń s k i  
i wicepr. S z a rs  ki, który zaznaczył, źe statut wypra
cowano z wielkim wysiłkiem; na najbliźszem posiedzeniu 
Rada będzie zapytaną, jakich członków do Zarządu To
warzystwa ma przedstawić delegat gminy.

U c h w a l o n o  w n i o s k i  ks.  C a p u t y  o d e s ł a ć  
do  S e k c y i  p r a w n i c z e j .

Grunta poforteczne.
R. m. L a n d a u  I g n a c y  podnosi, źe przed kilku 

tygodniami rozesłano radcom sprawozdanie komisyi grun
tów pofortyfikacyjnych. Mówca zapytuje, dlaczego sprawa 
ta nie jest stawianą na porządku dziennym Rady?

W i c e p r .  S ż a r s k i  odpowiada, źe nastąpi to na 
jednem z najbliższych posiedzeń.

Zmiana porządku dziennego.

R. m. Dr. R o s e n b l a t t  wnosi, aby zmienić po
rządek dzienny Rady i przystąpić do obrad nad sprawą 
bud na błoniach.

R m. W a s u n g  popiera wniosek z tern, żeby jako 
punkt drugi załatwić sprawę pomnika Kościuszki.

O b a  te  w n i o s k i  u c h w a l o n o .

Sprawa Podgórza.

R. m. Dr .  B a n d r o w s k i  podnosi sprawę połą
czenia Krakowa z Podgórzem. Obrady Rady miejskiej 
podgórskiej w powyższej sprawie ubliżały gminie miasta 
Krakowa. Mówca sądzi, źe prezydyum miasta powinno 
podać do publicznej wiadomości sprostowanie faktów, 
niezgodnych z istotnym stanem rzeczy i zakomunikować 
to Podgórzowi.

Porządek dzienny.

P r z e w o d n i c t w o  o b e j m u j e  II. Wiceprezy
dent miasta Sare .

Budy na Błoniach.

Imieniem Sekcyi I. sprawozdawca st. radca Mgt. 
Skrzyniarz wnosi:

Rada miasta uchwali:
Dzierżawę części Błoń, a mianowicie gruntu, na 

którym stoi boisko pozłoto we przedłużyć spółce: Maryan 
Dąbrowski, Józef Kleinberger i Roman Grunwald na 
dalsze 2 lata t. j. do 31 października 1913 r. na dotych
czasowych warunkach z tern, źe dzierżawcy mają po
prawić dachy, stosownie do zarządzeń, jakie Magistrat 
im wyda. (LM: 63247/911 la).

R. m hr. W o d z i c k i  wnosi o imienne głosowanie.
R. m. Dr. R o s e n b l a t t  wnosi, aby nad wnio

skiem Sekeyi I  przejść do porządku dziennego. 
(Przewodnictwo obejmuje I. Wieeprezyd. D r. S z a r s k :).

R m. Dr. W a s u n g  przemawia przeciw wnioskom 
Sekcyi I. i zgłasza rezolucyę:

Rada miasta poleca Sekeyi ekonomicznej, by roz
ważyła kwestyę oddania stosownych gruntów Towarzy
stwu zabaw ruchowych, w którego Zarządzie gmina 
będzie miała odpowiednie zastępstwo i przyszła jak naj
szybciej z dotyczącymi wnioskami przed Radę miejską.
(LM: 115 338/911 la).

Przeciw wnioskowi Sekcyi I. przemawiali r. m. 
D a s z y ń s k i ,  M a r y a n  S t a r z e w s k i ,  X.  C a p u t a ,  
Dr.  B a n d r o w s k i .

R. m. T u r s k i  wskazuje jako na rzecz ciekawą, 
źe nie zabiera głosu żaden z członków Sekeyi ekono
micznej, którzy w większości swej spowodowali uchwałę 
o zostawienie bud na błoniach. Ci panowie motywowali 
swój wniosek tern, źe budy te są siedzibą sportów, a na
stępnie, źe dzierżawcy na zburzeniu bud grubo stracą. 
Otóż odpowiedzieć należy, źe wysokość tych strat prze
sadzona; jeżeli wybudowany tam cyrk będzie przenie
siony, to straty będą niewielkie.

R. m. B e r i n g e r, przewodniczący Sekeyi ekono
micznej, oświadcza, źe był i jest za zniesieniem bud na 
błoniach.

R. m. K o n o p i ń s k i  popiera wnioski radców, 
Wodzickiego i Rosenblatta.

R. m. W o d z i c k i  wskazuje, źe dyskusya nie
zmiernie dodatnie przyniosła wrażenie, tak, źe posta
wiony przez moweę wniosek o imienne głosowanie jest 
zbyteczny.

R. m. D a s z y ń s k i  podtrzymuje wniosek o imiecne 
głosowanie.

W i m i e n n e m  g ł o s o w a n i u  58 r a d c ó w  t. j. 
w s z y s c y  o b e c n i ,  o ś w i a d c z y l i  s i ę  za w n i o 
s k i e m  pro f .  R o s e n b l a t a ,  a b y  nad  p r o j e k t e m  
S e k c y i  e k o n o m i c z n e j  o p r z e d ł u ż e ń i e  d z i e r 
ż a w y  b ł o ń  na d a l s z e  d wa  l a t a  p r z e j ś ć  do  
p o r z ą d k u  d z i e n n e g o .

R e z o l u c y ę  r. m Dr.  W a s u n g a  u c h w a l o n o

Pomnik Kościuszki.

R a d c a  M a g i s t r a t u  D r  Ż a c z e k  przedłożył 
uchwałę Komisyi artystycznej Rady miasta, oświadcza
jącą się za przeznaczeniem pod pomnik Kościuszki innego 
miejsca aniżeli Rynek. Referent prosi Radę o rozstrzy
gnięcie, ozy pozostaje przy swej uchwałę, wyznaczającej 

! Rynek pod pomnik, czy też wyznaczy inne miejsce. —
(LM: 77841/1911. IV.).

R. m. K o n o p i ń s k i  przemawiał za utrzymaniem 
uchwały wyznaczającej plac na Rynku od strony ulicy 
Szewskiej pod pomnik Kościuszki. Mowc&.zgłasza wmosek:
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„Rada m. dziękuje Radzie artystycznej za wyra
żoną w sprawie pomnika opinię.

Rada miejska obstaje przy swojej uchwale z 9-go 
lipca 1910 r. i poleca prezydyum miasta, aby przy udziale 
powołanych czynników, w najkrótszym czasie wytyczyło 
miejsce na zachodniej części Rynku pod pomnik Ko- 
ściuszkiw

R. m. Dr, J u l i a n  N o w a k  zgłasza rezolucyę:
„Rada miejska wybierze Komisyę z dziesięciu, która 

rozpatrzy ostatecznie sprawę postawienia pomnika Ko
ściuszki i wybierze miejsce pod niego oraz przyjdzie 
z wnioskiem przed Radę w przeciągu czterech tygodni“ .

R. m. P o r ę b s k i  przemawia za miejscem pod 
pomnik na Rynku od strony ul. Sławkowskiej.

W i c e p r e z y d e n t  S a r e  wnosi, aby upowaźnió 
Sekcyę I z prezydyum miasta co do wyznaczenia gruntu 
pod pomnik na Rynku.

R. m. K o s o b u ó k i  przemawia za umieszczeniem 
pomnika na Rynku.

R. m. T u r s k i  przemawia za wyznaczeniem miejsca 
na rynku. Mówca zgłasza rezolucyę:

„Rada m. uchwala aby w wykonaniu wniosków 
r. m. Konopińskiego, wstawiono do projektu budżetu na 
rok 1912 znaczniejszą kwotę jako subwencyę na rzecz 
pomnika Kościuszki, aby tenże najpóźniej w roku 1912 
stanął na Rynku krakowTskim“ .

R. m. B i s k u p s k i  poparł wniosek r. m. Juliana 
Nowaka z dodaniem komitetowi wskazówki co do roz
patrzenia innego miejsca pod pomnik.

R. m. W o d z i  c k i  nie wątpi, źe w gronie Rady 
niema jednego człowieka, któryby nie pragnął najlepszego 
i najodpowiedniejszego pomnika Kościuszki; ale takiego 
pomnika, jaki już istnieje, nie stworzymy. Mówca oświadcza 
się za wnioskiem r. m. Juliana Nowaka i wybraniem ko
mitetu, któryby nad tą sprawą się zastanowił i ostate
czne wnioski Radzie przedłożył.

R. m. D o m a ń s k i  podnosi, źe pomnik Kościuszki 
jest za mały w stosunku do niektórych budynków w Rynku 
Na podstawę pomnika potrzeba jeszcze 100.000 koron, 
tej kwoty za rok lub dwa nie zbierzemy; nie potrzebu
jemy się więc spieszyó i dlatego należy przyjąó wniosek 
r. m. Juliana Nowaka.

W glosowaniu za wnioskiem r. m. Dra Juliana No
waka oświadczyło się 10 radców miejskich

W n i o s e k  r. m. K o n o p i ń s k i e g o ,  o r a z  r e 
z o l u c y ę  r. m. T u r s k i e g o  p r z y j ę t o .

Referent radca Magtu D r. Ż a c z e k  podaje do 
wiadomości Rady, źe komitet pomnika Kościuszki prze
niósłszy go obecnie z Podgórza do Krakowa na strażnicę 
pożarną, znaczne miał wydatki i z powodu tego zarządził, 
źe można go oglądaó za opłatą 20 hal od os^by; koło 
pomnika umieszczono nadto puszkę, do której składaó 
można dowolne dary.

R a d a  w n i o s e k  t en  p r z y j ę ł a  d o  w i a d o 
mo ś c i . i

Zamknięcie posiedzenia.

R. m. M i e d n i a k  wnosi o zamknięcie posiedzenia.
II W i c e p r e z y d e n t  S a r e  prosi o uchwalenie 

kilku ważnych spraw regulacyjnych

Regulacya ulicy Skałecznej.

Imieniem Sekcyi I. i II. sprawozdawca st. radca 
Mgtu S k r z y n i a r z  wnosi:

Rada miasta uchwali:
1. Zatwierdza się zmianę linii regulacyjnej ul. Ska- 

łecznej i Augustyańskiej według planu Budownictwa 
miejskiego Oddz. B. z dnia 17 maja 1911 r. postana
wiając, źe ulica Skałeczna ma mieó szerokośó 9 m. od 
ulicy Krakowskiej, 12 m. zaś przy ul. Augustyańskiej, 
a ulica Augustyańska ma otrzymaó szerokośó 17 m. na 
przestrzeni od ul. Skałecznej do ul. św Katarzyny.

2. Dla celów regulacyi i rozszerzenia powyższych 
ulic nabyó z realności P. Samuela Lebenheima, lwh. 
1466 Dz. V III  78 sążni2 gruntu za cenę ryczałtową 
20 000 kor., płatną z funduszu regulacyi miasta, w 14 dni 
po zaintabulowaniu Gminy miasta Krakowa za właści
cielkę tego gruntu w stanie wTolnym od ciężarów

3. Koszta kontraktu intabulacyi i naleźytości skar
bowych poniesie gmina m. Krakowa.

4. Do podpisania kontraktu upoważnia się obok 
p. Prezydenta miasta pp. radców miejskich Andrzeja 
Guzikowskiego i Stefana Iglickiego, na wTypadek prze
szkody u jednego z nich r. m. p. Dr. Merza. (LM: 35678 
911 la).

U c h w a l o n o .

Regulacya ulicy Borelowskiego.

Imieniem Sekcyi I i II. referent sekretarz Mgtu 
Dr. Wydro wnosi:

Rada miasta uchwali:
I. 1. Dla regulacyi ulicy Lelewela - Borelowskiego

w Dz. XII. nabyó od Dra Bolesława Komorowskiego
z jego realności lwh. 352, 400, gm. kat. Zwierzyniec 
z parcel bud. 208/1, i gr. 1852/1, 1853/1, 1725/6, 1725/7,
potrzebny grunt o powierzchni około 280 m2 za cenę 
po 50 kor. za jeden sążeń kwadratowy, płatną w ciągu 
dni 14-tu po zaintabulowaniu gminy za właścicielkę 
grantu w stanie wolnym od ciężarów.

2. Dla regulacyi ulicy Senatorskiej w Dz. XII. 
nabyó od Romana Marczyńskiego z jego realności lwh. 
185 gm. kat. Zwierzyniec potrzebny grunt, o powierzchni 
około 200 m2 za cenę po 50 kor. za 1 sążeń kwadrat., 
płatną w ciągu 14 dni po zaintabulowaniu gminy za 
właścicielkę tego gruntu w stanie wolnym od ciężarów.

3. Dla regulacyi ulicy Mickiewicza w Dz. XII. nabyó:
a) od Teodora Przybudy z jego realności lwh 485 

gm. kat. Zwierzyniec potrzebną częśó parceli gr. 
1800/16,

b) od Anieli Szymczakowskiej względnie od jej pra- 
wonabywców Stanisława i Ernestyny YVandy Szym- 
czakowskich z ich realności lwh. 627 gm. katł 
Zwierzyniec potrzebną częśó parceli gr. Ikat. 
1800/25 oraz

c) od Ludwika Knapińskiego i Andrzeja Lasaka z ich
realności lwh. 490 gm. kat. Zwierzyniec potrzebną 
częśó parceli gr. Ikat. J 800/1, po cenie 30 koron 
za 1 sążeń kwadrat, płatnej w ciągu 14 dni po 
zaintabulowaniu gminy za właścicielkę gruntów 
w stanie wolnym od ciężarów.
4. Koszta kontraktów naleźytości skarbowych i in

tabulacyi od nabycia gruntów pod 1, 2, 3, poniesie gmina 
miasta Krakowa,
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5. Do podpisania kontraktów o grunta sub 1, 2, 
3, upoważnia się obok p. Prezydenta miasta, względnie 
jego zastępcy, radców m. Stefana Iglickiego i Dra Lu- 
dwika Merza, a na wypadek przeszkody u jednego z nich 
radcę m Juliana Perosia

6. Cenę kupna gruntów sub 1, 2, 3, wraz z ko
sztami pokryć z funduszu regulacyi miasta.

II. 1) Dla regulacyi ulicy Lelewela-Borelowskiego 
w Dz. XII. trzeba zająó z realności Józefa i Maryi Ga
lasów twli. 179, 396 i 397 gm. kat. Zwierzyniec obszar 
gruntu o powierzchni 139 m2; dla reguła3yi zaś ulicy 
Mickiewicza w tej samej dzielnicy z realności Stefana 
Zaleskiego lwh. 489 gr. kat. Zwierzyniec częśó parceli 
gr. 1800/17 o powierzchni 110 m2.

Ponieważ Co do nabycia tych obszarów nie doszło 
do porozumienia z pp. Galasami i Zaleskim, przeto po
leca się Magistratowi uzyskaó własnośó potrzebnego 
gruntu w drodze wywłaszczenia w myśl § 16 ustawy 
budown. dla m. Krakowa w brzmieniu ustawy z dnia 
28 marca 1910 Nr. 89 Dz. u. kr.

Koszta postępowania o wywłaszczenie i przyznaó 
się mające wywłaszczonym wynagrodzenie za wywłasz
czone grunta pokryó z funduszu regulacyi miasta. (LM:
96988/911. Ia.).

U c h w a l o n o .

0 zwoływanie Rady.

R. m. B-a n d r o w s k i wskazuje, źe posiedzenia 
Rady miejskiej odbywają się zbyt rzadko, tak, źe cały 
ogrom spraw nie może byó na czas załatwiony. Dlatego 
mówca domaga się, aby prezydyum zwołało posiedzenie 
na najbliższy czwartek.

W i c e p r .  S z a r s k i oświadczył, źe życzenie to 
przyjmuje do wiadomości, poczerń zamyka posiedzenie 
o godzinie 9 wieczór.

Posiedzenie nadzwyczajne (14 w kad. X V I )  z dnia 
9 listopada 1911.

Przewodniczący: Prezydent Dr. Juliusz Leo.
I. Wiceprezydent m .: Dr. Henryk Szarski.
II. Wiceprezydent m.: Józef Sare :
Sekretarz Pady: Dr. Tadeusz Kannenberg.
Radców miejskich obecnych 61.
Padcy miejscy: Bazes, Birnbaum, Czunko, Daszyński, 

Dattner, Dr. Doboszyński, Drozdowski, Godzicki, Dr. Gross, 
Dr. Guńkiewicz, Hałatkiewicz, Jarra, Dr. Lustgarten, 
Maywralt, Mikucki, Muranyi, Dr. Julian Nowak, Dr. Pa- 
reński, Peroś, Porębski, Romanowski, Wachtel, Wilczyński, 
hr. Wodzicki (14), nieobecnóśó swą usprawiedliwili.

Początek posiedzenia o godz. 6 wieczór.

Przed porządkiem dziennym. 

Regulacya ul. Mickiewicza w Zwierzyńcu.

R. m. St. N o w a k  porusza sprawę ul. Mickiewicza 
w Zwierzyńcu, którą uchwalono na poprzedniem posie
dzeniu. Mówca wnosi o reasumpcyę uchwały z tego 
względu, źe referent mylnie informował radę miejską, 
jakoby właściciel parcel dla regulacyi ulicy nabyó się 
mających p. Zaleski nie chciał zgodzió się na warunki 
sprzedźy i dlatego przystąpió się ma do wywłaszczenia. 
Tak nie jest. Mówca wnosi, aby z p. Zaleskim wdrożyó 
rokowania o kupno.

P r z e w o d n i c z ą c y  p r e z y d e n t  D r. L e o  
zauważa, źe podniesiono tu zarzut mylnego informowania 
rady przez referenta. Wobec tego rzecz zbada i złoży 
sprawozdanie na najbliźszem posiedzeniu.

Muzeum przemysłowe.

R. m. Dr. W a s u n g  zapytuje o sprawozdanie 
z zawalenia się budynku Muzeum techn -przemysłowego.

P r e z y d e n t  wyjaśnia, źe w sprawie tej mógłoy 
daó wyjaśnienie II. wiceprezydent Sare, jako technik, 
dziś jednak jest na komisyi ministeryalnej w sprawie 
regulacyi Wisły,

Zakład listów zastawnych.

R. m. Dr. M e i s e l s  zapytuje w jakiem stadyum 
znajduje się sprawa utworzenia Zakładu listów zastawnych 
przy tut. Kasie Oszczędności m. Krakowa.

P r e z y d e n t  wyjaśnia, źe rzecz przygotowana — 
będzie za przedmiotem obrad Rady miejskiej.

Budy na błoniach.

R. m. Dr. R o s e n b 1 a 11 zwraca uwagę, aby Ma
gistrat zarządził co należy, celem usunięcia bud z błoń.

P r e z y d e n t  wy j aś ni a ,  źe wszystko zarządzono.

Tramwaj.

R. m. D ę b i c k i  zapytuje kiedy odbędzie posie
dzenie komisy a tramwajowa, w sprawie rozszerzenia sieci 
tramwajowych.

P r e z y d e n t  wyjaśnia, źe należy wstrzymaó się, 
aż będzie wygotowany projekt linii tramwajowych. O ile 
uzyska się na czas koncesyę budowę nowych linii roz
pocznie się z wiosną.

Zwiedzanie Muzeum Narodowego.

R. m. M a c i o ł o w s k i  wnosi, aby zezwolió uczniom 
na bezpłatne zwiedzanie Muzeum Narodowego.

P r e z y d e n t  wyjaśnia, źe dyrektor Muzeum jest 
przeciwny temu ze względów zasadniczych. W każdym 
razie opinia dyrektora będzie przedłożoną radzie m. do 
decyzyi. Osobiście jest za tern, aby ] dzień w tygodniu 
oznaczyó z bezpłatnym wstępem dla wszystkich.

Przydział po Komisyj.

Przewodniczący wnosi, aby r. m. Dr. TadOUSZa 
Fedorowicza przydzielió do Kcmisyi gaz.-elektrycznej 
i inwestycyjnej, do których należał przedtem.

U c h w a l o n o .

Porządek dzienny. 

Koszta konkursu.

Imieniem Sekcyi skarbowej sprawozdawca s t ar s z y  
r a d c a  Bud.  K ł e c z e k  wnosi:

Rada miasta uchwali kredyt dodatkowy 6000 K 
na pokrycie kosztów konkursu na projekt rozszerzenia 
miasta Krakowa, na rachunek przyszłej pożyczki inwe
stycyjnej III. (LM: 93722/910 B/b.).

U c h w a l o n o .

Regulacya ul. Czarneckiego.

Imieniem Sekcji I. sprawozdawca st. r a d c a  
b u d o w n .  m. K ł e c z e k  wnosi:



1. Zatwierdza się otwarcie z urzędu przedłużenia 
ulicy Czarneckiego ku Łobzowskiej na podstawie § 16 a 
noweli do ustawy bud. krakowskiej z dnia 28 marca
1910 Nr. 89.

2. Zatwierdza się linie regulacyjne w odległości 
15 metrów według planu Budownictwa miejskiego oddz. 
b. z dnia 5 maja 1911 r. a oznaczonego na planie kolo
rem czerwonym i literami od północy a—b— , zaś od 
południa d— c— .

8. Zatwierdza się wybudowanie tymczasowego mostu
drewnianego na Młynówce.

4. Odnośnie do punktu 1. poleca się Magistratowi 
przystąpió do wy kupna gruntów potrzebnych pod prze
dłużony ulicę Czarneckiego w myśl noweli do ustawy 
budowniczej krakowskiej z dnia 28 marca 1910 Nr. 89 
i przedstawienia wniosków i kosztorysów Radzie m.

5. Zatwierdza się linię regulacyjną części ul. Łob- 
zowskiej, od ul. Szlak, według planu Budownictwa miej
skiego z dnia 6 maja 1911 r. a oznaczonego na planie 
kolorem czerwonym i literami od wschodu c— d— b—f— i 
od zachodu literami b— g— . (LM: 4839ó/911. B/b).

Po wyjaśnieniu udzielonem przez referenta r. m. 
Dąbrowskiemu i Pająkowi.

W n i o s e k  S e k c y i  u c h w a l o n o .
(R. m. Dr. Krzetuski w głosowaniu nie brał udziału).

Regulacya ul. Loretańskiej.

Imieniem Sekcyi I. sprawozdawca s t. r a d c a  
bud.  m. K ł e c z e k  wnosi.

Rada miasta uchwali:
1. Uporządkować istniejącą ulicę Loretańską na 

przestrzeni od ul. Krupniczej do ul. Studenckiej po 
myśli brzmienia § 16 a i 16 b noweli do ustawy budo
wniczej miasta Krakowa z dnia 28 marca 1910 Nr. 89 
na podstawie projektu i kosztorysu Budownictwa miej
skiego oddz. b. z dnia 28 marca 1911 r.

2. Koszta wspomnianego ad 1. uporządkowania 
pokryd z funduszu regulacyi miasta, uchwalonego przez 
Radę miejską w dniu 16 marca 1911 r. do zwrotu od 
właścicieli przyległych do tejże ulicy realności, przypa
dającego gminie miasta Krakowa z § li) a i 16 b noweli 
do ustawy budowniczej miasta Krakowa z dnia 28 marca 
1910 Nr. 89. (LM: 11784^/911. B/b).

R. m. Dr. T i l l e s  zaznacza, źe tu po raz pierwszy 
stosuje się § 16 noweli do ustawy budowniczej. Według 
tej ustawy właściciele płacid mają koszta rzeczywiste — 
tymczasem tu oznacza się ją w przybliżeniu, gdyż usta
nawia się taryfę. Mówca wnosi poprawkę do ustępu 2. 
wniosku, aby po pierwszem słowie „ koszta “ dodad „rze
czy wiste“ .

P r z e w o d n i c z ą c y  wyraża zapatrywanie, źe dla 
każdej realności powinno się przeprowadzad osobne obli
czenia.

R. m. Dr. G e r 11 e r wnosi o odesłanie wni' sku 
do S III. dla wyjaśnienia kto ma ponosid koszta i w ja
kiej wysokości.

Zresztą mówca jest za ustanowieniem normy.
R. m. T u r s k i  wnosi uzupełnienie wniosku Sekcyi 

w tym kierunku, aby Magistrat złożył sprawozdanie we 
właściwym czasie co do rzeczywistych kosztów. Wówczas 
norma będzie usprawiedliwioną ze zwzgłędu na moźnośd 
zwrotu ewent nadwyżki kosztów.

R. m. D ą b r o w s k i  i P a j ą k  sprzeciwiają się 
odesłaniu wniosku do Sekcyi III.

R. m M e i s e l s  przemawia za wnioskiem Sekcyi.
R. m. D r G e r 11 e r w uzupełnieniu swego wniosku 

proponuje dodad do ustępu 2. a linea 4 po słowie „ real
ności “ słowa „na części ulicy regulacyi podległej".

Po wyjaśnieniu sprawy przez referenta, p r z e w o 
d n i c z ą c y  wyjaśnia, źe dopóki nie będzie taryfy, Ma
gistrat obowiązany będzie obliczad faktyczne koszta od 
wypadku do wypadku

R. m. Dr. T i l l e s  wobec tego wyjaśnienia cofa 
swój wniosek.

W n i o s e k  S e k c y i  u c h w a l o n o  z u z u p e ł 
n i e n i e m  p r o p o n o w a n e m  p r z e z  rm.  T u r s k i e g o ,  
z t e m,  źe  w e d ł u g  w n i o s k u  rm, G e r t l e r a ,  r z e c z  
n a l e ż y  p r z e d ł o ź y d j e s z c z e  do  o p i n i i  S e k c y i  III

Regulacya ul. Mickiewicza w Dz. XII.

Imieniem Sekóyi I. sprawozdawca st. radca Mgtu 
S k r z y n i a r z  wnosi.

Rada miasta uchwali:
1. 1. W celu regulacyi ulicy Mickiewicza w Dz. XII. 

nabyd od Karola Lisowskiego Z jego realności lwh. 464 
gm. kat. Zwierzyniec Częśd parceli gr. lkat. 1800/8 na 
planie kolorem niebieskim i nową lkat. 1800/28 ozna
czoną, o powierzchni 60 sążni kwadr, w zanran za częśd 
parceli miejskiej gr. lkat. 1747 z realności lwh. 184 gm. 
kat. Zwierzyniec, na planie kolorem zielonym i nową 
lkat. 1746/2 oznaczoną o powierzchni 60 sążni kwadrat, 
z tern, źe wartośd gruntów pod zamianę idących oceniają 
strony w stosunku 30 K za 1 sążeń kwadr, po 1800 K.

2. Koszta kontraktu i intabulacyi ponoszą strony 
po połowie naleźytośd przenośną każda ze stron od swego 
nabytku.

II. 3. W celu uregulowania ulicy Senatorskiej
w Dz. XII. przyjąd od Karola Lisowskiego darowiznę 
kawałka gruntu o powierzchni około 10 m.2 z realności 
jego lwh. 464 gm. kat. Zwierzyniec z parceli gr. lkat.
lbOO/8.

2. Koszta kontraktu, stemple, oraz naleźytóśd prze
nośną ponosi gmina miasta Krakowa.

III. Do podpisania konfraktów o grunta sub. I i II. 
upoważnia się obok p. Prezydenta miasta, Dr. Ludwika 
Merza i Stefana Iglickiego, a na wypadek przeszkody 
u jednego z nich Radce miejsk. Rajmunda Meusa. (LM:
69513/911. Ia).

U c h w a l o n o .

Regulacye ul. Mie« zuch i Augustyańskiej.

Imieniem Sekcyi I. i II. sprawozdawca st. radca 
Mgtu S k r z y n i a r z  wnosi.

Rada miasta uchwali:
1. Dla regulacyi ul. Miedzuch i Augustyaóskiej 

nabyd od Woifa Fnedmanna na ul. Miedzuch do szero- 
kości tej ulicy 10 m. z realności lwh. 2 20 z parc. gr. 
2428/ji skrawek, oznaczony na planie Budownictwa miej
skiego Oddz. B. z dnia 7 czerwca 1910 literami d-e-f- 
g-h-i kolorem zielonym o powierzchni 145 m2 czyli 
3 85 sąź.2 i z parceli gr. 388/8 skrawek oznaczony na 
planie Budownictwa m. Oddz. B. z dnia 7 czerwca 1910 
literami f-g-k-i i kolorem czerwonym o powierzchni 
145 m2 czyli 3*96 sążni kwadrat., czyli razem grunt
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o powierzchni 28 m2 czyli 7*78 sążni kwadrat, za cenę 
po 200 K za 1 sąź. kwadrat.

2. Sprzedać Wolfowi Friedmanowi do linii regula
cyjnej ul. Augustyańskiej z parc. gm. lk. 390/2 skrawek 
gruntu oznaczony na planie Budownictwa m. Oddz. B. 
z dnia 7 czerwca 1910 literami a-b-c-d i kolorem żółtym
0 powierzchni 10 m2 czyli 2*78 sąż. kwadrat, za cenę 
po 200 kor. za 1 sąż. kwadrat,

3. Nabyó od Wolfa Friedmanna pod reguł ulicy 
Krakowskiej i ul. Miedzuch z realności lwh. 1474, z parc. 
bud. lk. 943 częśd oznaczoną na planie Budownictwa m. 
Oddz. B. z dnia 24 stycznia 1911 r. jako parc. bud. 
lk. 943/2 i kolorem zielonym o powierzchni 93 m2 czyli 
26 sąż. kwadrat za cenę po 350 K za 1 sąź. kwadrat.

4. Przypadająca W. Friedmanowi nadwyżka ceny 
kupna gruntu ad l e i ad 3. płatną będzie w 14 dni po 
zaintahulowaniu gminy miasta Krakowa w stanie wolnym 
od ciężarów za właścicielkę nabytego gruntu.

5. Cenę kupna gruntu ad 1. i ad 3, pokryó z fum 
dusźu regulacyi miasta.

6. Koszta sporządzenia kontraktu, stempli i inta- 
bulacyi poniosą strony po połowie natomiast należytości 
przenośne wedle wymiarów, jakie stronom przypisane będą.

7. Do podpisania kontraktu obok p. Prezydenta 
miasta upoważnia się Radców miejskich Dr. Ludwika 
Merza i Rajmunda Meusa a na wypadek przeszkody 
u jednego z nich Radcę m. Stefana Iglickiego. (LM: 
118520/910. Ia).

U c h w a l o n o .

Regulacya ulicy na Grzegórzkach.

Imieniem Sekcyi I. sprawozdawca radca miejski 
M e u s wnosi.

Rada miasta uchwali:
1. Zatwierdza się linię regulacyjną ulicy powstaó 

mającej w miejsce dotychczasowej drogi polnej, będącej 
prywatną własnością gminy miasta Krakowa, na korycie 
starej Wisły, na Grzegórzkach w Dz. X IX ., podług 
planu Budownictwa miejskiego Oddz. b. z dnia 7 paź
dziernika 1911 r. i to podług czerwonych liter a-b-c-d 
e-f-g, wpisanych przy załamaniach linii, początkach jako- 
teź szczytach toków, których promienie w metrach podano.

2. Zatwierdza się uporządkowanie z urzędu tej ulicy 
między ulicą Woźniakowskiego a drogą poprzeczną bez 
nazwy, położoną przed targowicą dla bydła według 
noweli do § 16 ustawy budowlanej.

3. Poleca się Magistratowi przystąpió do wykupna 
gruntów w myśl noweli do § 16 ustawy budowlanej
1 zestawienia kosztorysów i przedłożenia ich Radzie 
miejskiej do załatwienia. (LM : 27058/910. B/b),

U c h w a l o n o .

Regulacya ulicy Basztowej.

(R. m. Dr. T i 11 e s opuszcza salę posiedzeń).
Imieniem Sekcyi I. sprawozdawca st. radca Mgtu 

S k r z y n i a r z  wnosi.
Rada miasta uchwali:
I. Reasumując uchwałę Rady miejskiej z dnia 7 

marca 1907 r. co do linii regulacyjnej uliczki, łączącej 
ulicę Basztową z Rynkiem kleparskim, postanawia się, 
źe uliczka ta ma mieó tylko 18 m. szerokości.

II. Uchwala się linie regulacyjne*
a) dla ulicy Basztowej podług czerwono wpisanych 

liter a-b.
b) dla ulicy łączącej ulicę Basztową z Rynkiem kle

parskim podług czerwono wpisanych liter b-c-d.
c) dla Rynku kleparskiego podług czerwono wpisa

nych liter d-e planu Budownictwa m. Oddz. B.
z dnia 12 Czerwca 1911 r.
III. W celu przeprowadzenia linii regulacyjnych 

pod II. uchwalonych Rada miasta postanawia:
1. a) Odstąpió Maryi Polmanowej i Stanisławie

Mayzlownie, względnie ich prawonabywcom kawałek 
gruntu miejskiego między ich realnością lwh. 967 lk. 
101 Dz. V. w Krakowie, a linią regulacyjną Rynku
kleparskiego połcźony, z parceli Ikat. 2467/ L lwh. 1783 
w Krakowie wydzielió się mający o powierzchni około 
81.44 sąź.2 za cenę po 225 K za 1 sąź. kwadrat., oraz 
kawałek gruntu miejskiego między wspomnianą ich real
nością a linią regulacyjną ul. Basztowej położony, z par
celi gr. 2466/2, lwh. 1783 w Krakowie wydzielió się 
mający o powierzchni około 0*44 sąź. kwadrat, za cenę 
po 360 K za 1 sąź. kwadrat, płatną przy podpisaniu 
kontraktu.

b) Ostąpi3 Anastazyi Staszewiczowej, względnie jej
prawonabywcom kawałek gruntu miejskiego, między jej 
realnością lwh. 966 lk. 100 Dz. Y, w Krakowie a liniao u
regulacyjną ul Basztowej położonych parceli grunt. 2466/2 
lwh. 1783 w Krakowie wydzielió się mający o powierzchni 
około 5'28 s.2 za cenę po 360 K za 1 s.2, tudzież kawałki 
gruntu m. między wspomnianą jej realnością a liniami 
regulacyjnemi ulicy łączącej ulicę Basztową z Rynkiem 
kleparskim i Rynku kleparskiego położone, z parc. gr. 
Ikat 2468 i 2468/1 wydzielió się mające o powierzchni 
około 5*58 s.2 +  36*22 s.2 =  41*80 sąź. kwadrat, a to 
3*56 sąź. kwadr, w zamian za taką samą ilośó powierz
chni, którą S tasze wieżowa względnie jej prawonabywoy 
z realności lwh. 966 z parceli bud. Ikat. 1252 gminie 
równocześnie dla regulacyi ulicy łączącej ulicę Basztową 
z Rynkiem kleparskim odstąpią resztę zaś około 38*24 
sąź. kwadrat, za cenę po 250 K za 1 sąź. kwadrat, 
płatną przy podpisaniu kontraktu.

2. Koszta kontraktów, stemple, koszta intabulacyi 
i naleźytości przenośne poniosą wyłącznie wymienieni 
wyżej pod 1. a) i b) nabywcy.

3. Wyszczególnione pod 1 a) i b) grunta m. od- 
stępuje Gmina pod warunkiem rozwiązującym, źe je do 
dwóch lat licząc od uchwały Rady m, nabywcy zabudują 
domem względnie domami, których plan fasady uzyska 
także zatwierdzenie Sekcyi I. Rady m.

4. Do podpisania kontraktów obok p. Prezydenta 
miasta upoważnia się Radców m. Klaudyusza Dębickiego 
i Andrzeja Guzikowskiego, a na wypadek przeszkody 
u jednego z nich Radcę m. Dr. Ludwika Merza. (LM: 
39057/911. Ia).

R. m. G u z i k o w s k i  wnosi, aby nie przychylaó 
się do reasumpcyi lecz pozostawió dawniejszą uchwałę 
co do 20 metr. a nie 18 metr. szerokości ulicy.

R. m. M e u s wnosi. Co do I. zamiast słowa „uli
czka41 zamieśció słowa „Komunikacya do Rynku klepar
skiego44.

Co do p u n k t u  I .a) przejśó do porządku dziennego. 
R m. W a s u n g  popiera wnioski r. m. Guzikow

skiego i Meusa.
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R. m. D ą b r o w s k i  przemawia za wnioskami po
przednich mówców dodając, źe należy zasięgnąć również 
opinii Tow. miłośników miasta,

Za utrzymaniem poprzedniej uchwały przemawiali 
r. m. X . C a p u t a  i B u j w i d .

U c h w a l o n o  s p r a w ę  o d e s ł a ć  do  S e k c y i  I. 
d l a  p r z y g o t o w a n i a  n o w y c h  w n i o s k ó w  z tem,  
źe p r z e d t e m  n a l e ż y  z a s i ą g n ą ć  o p i n i i  r a d y  
a r t y s t y c z n e j .

Pomocnicy kancelaryjni.

Imieniem Prezydyum, Sekcyi II. i III. sprawo
zdawca dyrektor Mgtu G r o d y ó s k i  wnosi.

Rada miasta uchwali:
„Pomocnicy kancelaryjni Magistratu, których wy

nagrodzenie roczne wynosi więcej niż 1400 K w razie 
zamianowania ich praktykantami kancelaryjnemu lub pra
ktykantami komisaryatu targowego pobierać mają oprócz 
adjutum unormowanego (1400 Kor.) dodatek. osobisty 
równający się różnicy między adjutum a dotychczasowem 
ich wynagrodzeniem. Dodatek ten pobierać będą aż dó 
czasu posunięcia ich do najbliższej rangi". (LM: 109825 
911. Prez).

U c h w a l o n o .

Grunt dla Stowarzyszenia urzędniczek pocztowych.

Imieniem Sekcyi I. sprawozdawca st radca Mgtu 
S k r z y n i a  r z wnosi.

Rada miasta uchwali:
1. Odstąpić Stowarzyszeniu urzędniczek pocztow)rch 

galicyjskich w Krakowie pód budowę domu 129 sąź.2 
gruntu na Blichu, a mianowicie parcele Ik. 615/6— 728— 
2451/9 i 1096/J, kolorem zielonym na planie obwiedzione, 
po cenie 50 K za 1 sąź.2, płatnej przy podpisaniu kon
traktu, z tern, źe odstąpiony grunt ma być w terminie 
najdalej do lat 3 od dnia zawarcia kontraktu zabudo
wany i źe mieszkania wT przyszłym budynku mają być 
zajmowane tylko wyłącznie przez urzędniczki pocztowe, 
należące do stowarzyszenia, a nie mogą być innym loka
torom odnajmowane.

2. Koszta kontraktu, stempli, naleźytości przenośnej 
i t. d. poniesie strona kupująca.

3. Do podpisania kontraktu obok p Prezydenta 
miasta lub jego zastępcy upoważnia się Radcę m. Raj
munda Meusa i Dr. Ludwika Merza, a w razie przeszkody 
u którego z nich Radcę m Jana Perosia. (LM: 54504 
911. La).

R. m. M e u s  przemawia za wnioskiem.
R. m. P a j ą k  domaga się, aby odstąpić grunt pod 

warunkiem, źe Ministerstwo handlu przyjdzie z pomocą.
R. m. Dr. W a s u n g wnosi, aby zastrzedz, źe 

w razie rozwiązania Towarzystwa grunt wraca na wła
sność Gminy.

R. m. D ą b r o w s k i  i Dr.  M a r y a n  S t ar z e w- 
s k i  proszą wnioskodawców, aby cofnęli swe wnioski, ze 
względu na cel i charakter Towarzystwa.

R. m. Dr. W a s u n g  i P a j ą k  wnioski cofają.
W n i o s k i  S e k c y i  u c h w a l o n o .

Odznaczenia Straży pożarnej.

Imieniem Sekcyi I. i III. sprawozdawca r. no. Dr. 
G e r 11 e r wnosi.

Rada miasta uchwali:
„Za gorliwe pełnienie obowiązków, tudzież nad

zwyczajne odznaczenie się przy pożarze, przy powodzi, 
epidemii — ustanawia się dla członków straży pożarnej 
oraz dla służby miejskiej następujące odznaczenia:

!. Wyrażenie uznania lub list pochwalny Prezy
denta miasta.

2. Wyrażenie uznania przez pełną Radę miasta na 
wniosek Prezydyum.

3. Przyznanie przez Radę miasta wynagrodzenia 
pieniężnego.

4. Posunięcie do najbliższej rangi w charakterze 
tytularnym czyli nadanie tytułu najbliższej rangi, wzglę
dnie stopnia bez praw do jakiejkolwiek wyższej płacy 
lub emerytury z tego powTodu.

5. Przyznanie honorowego medalu za 25-letnią gor
liwą służbę. (LM: 29639/909. I. a).

U c h w a l o n o .

Stypendyum z fimdacyi ś. p. Michalskiego.

Imieniem Konrsyi dla spraw Muzeum techniczno- 
przemysłowego, st. radca Mgtu Dr. Ż a c z e k  wnosi.

Rada miasta uchwali:
„Dwa stypendya po 480 K rocznie z odsetek 

fundacyi ś. p. Ludwika Michalskiego dla kształcenia 
rękodzielników za rok szkolny 1911/L2 przyznaje sr<:

1. Aleksandrowi Grzybowskiemu, czeladnikowi ma
larskiemu, który w roku szkolnym 1910T1 miał już to 
stypendyum i uczęszczał do państwowej szkoły przemysłu 
artystycznego w Dreźnie, gdzie uzyskał chlubne świa
dectwo postępów i pilności, gdzie też znowu się zapisał;

2. Włodzimierzowi Kochmańskiemu, pomocnikowi
ogrodniczemu w zarządzie upiększenia cmentarza miej
skiego, temu pod warunkiem, źe po powrocie do kraju 
będzie nadal pracował w służbie gminneju. (LM: 64546 
911. IV).

U c h w a l o n o .

Etat Gazowni miejskiej.

Imieniem Komisyi gazowo - elektrycznej sprawo
zdawca IX wiceprezydent m. S a r e  przedstawia wnioski 
w przedmiocie zmiany etatu i regulacyi płac rinkcyonar. 
Gazowni w Krakowie.

P. Sprawozdawca po obszernem i wyczerpującem 
przedstawieniu sprawy wnosi:

Rada miasta uchwali:
1. Znosi się etat gazowni miejskiej uchwalony dnia 

30 listopada 1905 r., a uzupełniony d. 2 maja 1907 r., 
a natomiast zatwierdza się przedłożony sprawozdaniem 
Komisyi gazowo - elektrycznej z dnia 16 października 
1911 r. nowy etat płac urzędników i personalu pomo
cniczego krakowskiej gazowni miejskiej, wraz z posta
nowieniami tem sprawozdaniem objętemi

2. Wszelkie dawniejsze uchwały tyczące się urzęd
ników i personalu gazowni, sprzeczne z uchwalonym 
obecnie etatem znosi się.

R, m. K o s o b u c k i  wnosi poprawkę:
„Rada miasta uchwala:
Zatwierdza się projekt etatu urzędników krakow

skiej gazowni miejskiej, z tem, źe z projektu etatu 
wyłącza się dział „Personalu pomocniczego**.

Gazmistrza i zastępcę gazmistrza, werkmistrza 
i zastępcę werkmistrza przyłącza się do działu teckni-
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cznego z temi samemi prawami jak jest w projekcie. 
Magazyniera, dozorcę oświetlenia i subjekta sklepowego 
dołącza się do działu administracyjnego14.

R. m. Dr. W a s u n g wnosi, aby jak najszybciej 
przedłożyć radzie m. wnioski co do komisyi urzędników 
od IX. rangi w górę

R m. St, N o w a k  wnosi, aby komisya przyszła 
co rychlej z wnioskami co do etatu Elektrowni miejskiej.

P r e z y d e n t  wyjaśnia, źe niebawem sprawy te 
będą Radzie m przedłożone.

S p r a w o z d a w c a  godzi się na poprawkę r. m. 
K o s o b u c k i e g o.

W n i o s k i  K o m i s y i  u c h w a l o n o .
R e z o l u c y ę  r. m. W a s u n g a  o d e s ł a n o  do  

K o m i s y i .
Przewodniczący zamyka posiedzenie o godzinie 

9 wieczór.

Posiedzenie tajne (5 w kad. X V I) z dnia 9 listo
pada 1911 r. 

Numinacye w Budownfutwie m.

Pan Stefan Szempliński, inżynier, funkcyonaryusz 
techniczny Budownictwa m. zamianowany został radcą 
Budownictwa m. w VII. klasie rangi z płacą 4800 K, 
dodatkiem kwaterowym 1288 K, z niewliczalnym do 
emerytury dodatkiem budowlanym 800 K rocznie, tudzież 
z prawem do 2 pięcioleci po 600 K i 1 trzechlecia 
w kwocie 400 K rocznie, a to pod warunkami w de
krecie wymienionymi. (Lprez: 68/911).

Pan Józef Antoni 2-im. Chmielewski zamianowany 
został pro w. inspektorem Budownictwa m. w IX. klasie 
rangi z poborami do tej rangi przywiązanymi i z doda
tkiem budowlanym niewliczalnym do emerytury w kwo
cie 400 K rocznie z warunkami w dekrecie wymienio
nymi. (Lprez: 684/911).

Przyjęcia do Gminy.

Zapewniono przyjęcie do gminy miasta Krakowa 
p. Dr. Adolfowi Edelmanowi, lekarzowi, obywatelowi 
rosyjskiemu, za opłatą taksy w kwocie 200 K, pod 
warunkiem uzyskania obywatelstwa austryackiego od
c k. Rządu (LM: 94978/911. V. b).

Zapewniono przyjęcie do gminy miasta Krakowa
P Janowi Tomaszowi Zygmuntowi 3-im. Rakowiczowi,
uczniowi prywatnemu, obywatelowi pruskiemu, z uwolnie
niem od opłaty taksy pod warunkiem uzyskania obywatel
stwa austryackiego od c. k. Rządu. (LM: 879004/911. V. b).

Sprawozdania ze Sekcyj i Komisyj.
Sekcya I. ekonomiczna.

I. P o s i e d z e n i e  w d n i u  8 l i s t o p a d a  1911. 
Sekcya uchwaliła wartość gruntu m., przypadają

cego pod III. przecznicę ul. Dietlowskiej i zgodziła się 
na oferowaną przez Bank hipoteczny cenę.

Następnie Sekcya w myśl wniosku Mgtu zgodziła 
się na sprzedaż gruntów m. między domami przy ulicy 
Ważkiej.

Dalej postanowiła Sekcya nabyó grunt od p. Trze- 
trzewińskiego, a to w celu regulacyi ulicy Senatorskiej
w dz. XII. Półwsie.

XI. P o s i e d z e n i e  10 l i s t o p a d a  1911.
Sekcya w myśl wniosków Mgtu zgodziła się na 

uporządkowanie z urzędu ulicy do Prądnika Białego 
w dz. X V II  „Krowodrza44 między bastyfnem Nr. III. 
a bramą wjazdową na stacyę zestawezą, następnie na 
uporządkowanie z urzędu ulicy Augustyańskiej między 
ul. Miedzuch a ul. św. Katarzyny.

W  sprawie ul. Szewskiej Sekcya uchwaliła utrzy- 
maó na razie istniejącą linię regulacyjną bez rozszerzania 
ulicy.

Równocześnie zaś w sprawie wyznaczenia linii regu
lacyjnej wschodniej strony ulicy Jagiellońskiej między ul. 
Szczepańską a Szewską Sekcya wybrała Komitet, który 
ma tą rzecz na miejscu zbadaó i nad rozszerzeniem tej 
ulicy się zastanowió.

Wreszcie Sekcya uchwaliła przedstawió radzie m. 
wniosek na nabycse gruntów po kolei północnej od Banku 
przemysłowego na podstawie złożonej przez Bank oferty.

III. P o s i e d z e n i e  w dni u 14 l i s t o p a d a  191V*
Sekcya obradowała nad projektem budżetu miej.

na rok 1912 i zgodnie z propozycyami Mgtu załatwiła 
te rubryki budżetu, które do kompetencyi Sekcyi eko
nomicznej należą, mianowicie z Działu I. (Zarząd główny) 
poz. 10 (koszta kancelaryjne) poz. 14 (najem lokali dla 
biur Mgtu) i parę pozycyi wydatków nadzwyczajnych 
tego działu; cały dział II. (Zarząd majątku miejskiego); 
z działu V. (Bezpieczeństwo publiczne) pozycyę (Straż 
pożarna) zaprzęgi miejskie, oświetlenie miasta i niektóre 
wydatki nadzw. z działu IX. (Zdrowotność miasta) po- 
zyeyę (Cmentarz miejski, zakład czyszczenia miasta, 
wychodki publiczne i niektóre pozycye wydatków nad
zwyczajnych; z działu XI. (Sztuka i zabytki historyczne) 
pozycyę „Teatr m.“. Wreszcie kilka pozycyi z działu
X IV . (Różne).

Następnie uchwaliła Sekcya nabyó skrawek gruntu 
na regulacyę ul. Morsztynowskiej, położonej przy wale 
kolejowym mi ędy ul. Grzegórzecką a ul. Bonerowską.

W końcu załatwiła Sekcya sprawę z Wydziałem 
krajowym o połączenie domu zakaźnego szpitala św. 
Łazarza z kanałem miejskim w nowo urządzanej ulicy 
na gruntach poszpitalnych, która połączy ul. Kopernika 
z ul Grzegórzecką.

IV. P o s i e d z e n i e  15 l i s t o p a d a  1911.
Sekcya dokonała wyboru 5 członków z grona swego

do Komisyi budżetowej. Wybrani zostali R m.: Beringer, 
Dąbrowski, Judkiewicz, Kosobucki i Dr. Ign. Landau.

Następnie obradowała Sekcya nad wnioskami Mgtu 
w sprawie sprzedaży c. k Rządowi znacmniejszego obszaru 
gruntu pod budowę gmachu dh c. k. Dyrekcyi okręgu 
skarbowego. Sekcya wybrała z pośród siebie Komitet, 
który ma rozpatrzeć syfuacyę gruntu i najbliźszem 
posiedzeniu przedłożyć wnioski.

W dalszym ciągu rozpatrywała Sekcya wnioski 
Mgtu względem uregulowania i uporządkowania ulicy 
Piotra Rosoła na Nowej Wsi, poczem zatwierdziła plan 
regulacyi tej ulicy po myśli wniosku Magistratu.

W końcu Sekcya uchwaliła linie regulacyjne i upo
rządkowanie trzech ulic na Ludwinowie, mianowicie ul. 
Wolnych, ul. Jelonków i ul. Szkolnej wedle propozycyi 
Mgtu i Komisyi z łona Sekcyi ad hoc delegowanej 
i zgodziła się na linię regulacyjną dla północnej strony 
placu Wolnica na Kazimierzu według planu Budownictwa 
miejskiego.
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Y. P o s i e d z e n i e  22 l i s t o p a d a  1911.
Sekcya obradowała nad sprawą sprzedaży c. k.

Rządowi gruntu pod gmach Dyrekcyi okręgu skarbowego
i zgodziła się na wnioski Komisyi, z łona swego wyde
legowanej, która na miejscu grunt ten w dniu 20 listo
pada br. oglądnęła A mianowicie uchwalono: 1) sprzedać 
grunt m. z realności Reyówka zwanej, położonej przy 
ul. Czystej, Krupniczej i nowej przecznicy, 2) rozszerzyó 
ową przecznicę z 15 na 18 m i 3) rozszerzyó ul. Czystą 
z 14 na 16 m szerokości, na przestrzeni od projekto
wanej przecznicy ku ulicy Dolnych Młynów. Załatwiono 
następnie parę drobnych spraw  ̂ odnoszących się do sprze
daży skrawków gruntów w celaoh regulacyjnych i do 
zatwierdzenia linii regulacyjnej części drogi wojskowej 
w przedłużeniu ul. Tad. Kościuszki w Krowodrzy.

Następnie obradowała Sekcya ponownie nad sprawą
zakupna Zakładu kąpielowego od p. Matecznego w Pod
górzu i uchwaliła odstąpió od zamiaru nabycia tego 
zakładu.

W końcu wezwała Sekcya Magistrat o przedłożenie 
projektu uporządkowania targów w mieście w porozu
mieniu ze Sekcyą ekonomiczną, o ile rozchodzió się będzie 
o nowe place oraz o uporządkowanie kilku nowych ulic 
na przedmieściach.

Sekcya skarbowa.

P o s i e d z e n i e  w d n i u  28 l i s t o p a d a  19 1
Sekcya uchwaliła następujące wnioski: 1) w spra

wie kredytu na kupno gruntów Kolei Północnej przy ul. 
Warszawskiej, 2) w sprawie pokrycia ceny kupna 56 s 2 
gruntu zakupionego dla regulacyi ul. Morsztyna, 8) w spra
wie kredytu na kupno realności dla regulacyi ul. Sena
torskiej W Półwsiu, oraz 4) w sprawie przyznania kre
dytu dodatkowego 800 K  dla dz. XIII. 2 na wypłaty 
rachunków hotelowych za kwatery oficerskie.

Przed porządkiem dziennym przyjęła Sekcya do 
wiadomości sprawozdanie Komisyi powołanej do nadzoru 
nad miejską Izbą Obrachunkową z dnia 14 listopada 1911.

Sekcya III. prawniczo-przemysłowa.

I. P o s i e d z e n i e  w d n i u  8 l i s t o p a d a  1911,
Szkcya uchwaliła przedstawió Radzie m wniosek

0 utworzenie w miejsk. Muzeum techniczno-przemy słowem
1 Instytucie popierania rękodzieł i przemysłu etatowej 
posady inżyniera w IX  kl. rangi. Następnie uchwaliła 
wniosek w sprawie unormowania adjutum dla niektórych 
praktykanów kancelaryjnych i Komisaryatu targowego 
tudzież wyraziła opinię w sprawie połączenia kanałowego 
domu chorób zakaźnych z kanałem miejskim.

II. P o s i e d z e n i e  w d n i u  21 l i s t o p a d a  1911*
Sekcya przyjęła wnioski Komisyi mieszkaniowej 

w sprawie wyznaczenia udziału gminy na rzecz miejskiego 
Towarzystwa budowy mniejszych mieszkań tudzież wy
raziła swą opinię w sprawie zmiany §§ 5, 14, 19 i 28 a 
statutu Towarzystwa.

W końcu wybrała Sekcya dodatkowo do Komisyi 
budżetowej r. m. Dr. Tadeusza Starzewskiego.

III. P o s i e d z e n i e  w dni u 25 l i s t o p a d a  1911.
Sekcya wyraziła opinię w sprawie zahipotekowania 

na rzecz gminy szkoły ŚW. Szczepana, tudzież uchwaliła 
projekt ustawy o opłatach od samochodów.

Sekcya IV. szkolna.

J P o s i e d z e n i e  w d n i u  16 l i s t o p a d a  1911.
Sekcya zgodnie z wnioskami Magistratu przyjęła 

dz. X I  i częśó dz. X I I  preliminarza budżetu miejskiego 
na rok 1912.

II. P o s i e d z e n i e  w d n i u  22 l i s t o p a d a  1911.
Sekcya przyjęła zgodnie z wnioskami Magistratu 

dział X II  budżetu na rok 191*3 a następnie uchwalono 
uchwalono przedstawić Radzie m. wnioski w ' sprawie 
udzielenia prezenty na posadę nauczycielki w szkole 
Konarskiego.

III. P o s i e d z e n i e  w dni u 25 l i s t o p a d a  1911.
Sekcya przyjęła przedstawiony przez r. m. Dr. 

Wasunga projekt statutu i planu naukowego Seminaryum 
dla kandydatek na nauczycielki gospodarstwa domowego
i uchwaliła przedstawió Radzie m. wnioski w sprawie 
bezpłatnego wstępu do Muzeum Narodowego.

Sekcya V. dla spraw wojskowych i przynależności.

P o s i e d z e n i e  w d n i u  17 i i s t p a d a  1911.
Sekcya uchwaliła Dział V. (poz. 4, 5, 6) Dz. V. 

wy dat ii nadzwyczajne (poz. 1— 8), Dział IX . (Zdrowo- 
tnośó miasta), Dział XIII. (Sprawy wojskowe poz. 1— 11), 
Dział X III. (dochody zwyczajne poz. 1— 4), oraz Dział I. 
(wydatki nadzwyczajne poz. 1— 4) budżetu na rok 1912. 
Nadto uchwalono wyjednaó u Radv m. dodatkowy kredyt 
w kwocie 800 K dla Działu X III. (2) budżetu na rok 
1911 (^Wydatki na kwatery chwilowe dla oficerów). Dalej 
zapewniła przyjęcie do gminy miasta Krakowa za opłatą 
taksy 6 osobom, na postawie 10-letniego zasiedzenia 
67 osobom, odocówiła zaś przyjęcia do gminy m. Kra
kowa dla braku wymogów ustawą przepisanych 9 osobom. 
W końcu uchwaliła Sekcya V. wnioski Magistratu zmie
rzające do zmiany warunków przyjęcia obcych do gminy 
m. Krakowa.

Sekcya VI. dobroczynna.

P o s i e d z e n i e  w d n i u  17 l i s t o p a d a  1911.
Sekcya uchwaliła prelim narz budżetu na r. 1912 

Dz V. (Areszta miejskie) i Dział X . (Dobroczynnośó), 
oraz uchwaliła przedstawió Prezydyum miasta do zamia
nowania radcami dobroczynnymi pp. Ks. A n t o n i e g o  
S o ś w i ń s k i e g o ,  Ka z i mi e r z a  K r z y ż a n o w s k i e g o ,  
L e o n a  K o p y c i ń s k i e g o ,  S t a n i s ł a w a  Z i e m b ę  
i J ó z e f a  K r u d o w s k i e g o .

Sekcye połączone.

S e k c y e  e k o n o m i c z n a  i S e k c y a  p r a w n i 
c z o - p r z e m y s ł o w a ,  w dniu 24 listopada 1911 obrado
wały nad sprawą uregulowania hipoteki Wawelu i uchwaliły 
przedstawió Radzie m. wniosek o zezwolenie na zainta- 
bul >wanie na rzecz kraju wszystkich parcel stanowiących 
stoki oraz dojazdy Wawelu tudzież położonych w obrębie 
murów z wyjątkiem kilku, przy równoczesnem poczynienia 
koniecznych zastrzeżeń, których sformułowanie nastąpi 
na najbliźszem posiedzeniu Sekcyi ekonomicznej.

S e k c y e  e k o n o m i c z n a  i p r a  ŵ n i c z o - p r z e -  
m y s ł o w a  w dniu 25 listopada 1911 uchwaliły projekt 
ustawy 0 łączeniu kanałów domowych z kanałami miej
skimi.
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S e k c y e  I. i II. w dniu 28 listopada 1911. Sto
sownie do uchwały Rady miasta przedłożył Magistrat 
sprawozdanie o sprawie willi obok muru kościoła ŚW. 
Salwatora. Sekcye wybrały podkomitet, który przedłoży 
odpowiednie wnioski. Magtstrat przedłożył zmienione 
warunki co do budowy gmachu seminaryum nauczyciel
skiego Żeńskiego dla rządu przy zmniejszonych rozmia
rach budynku i zmniejszonych annuitetach. Wnioski 
uchwalono.

Komisya administracyjna.

P o s i e d z e n i e  w d n i u  20 l i s t o p a d a  1911.
Administracja akcyzy przedłożyła projekt zapro

wadzenia drtbnych opłat mytniczych od samochodów,
który po wyczerpującej dyskusyi ucl. walono przedłożyó 
Radzie miasta a następnie Sejmowi do zatwierdzenia 
W końcu załatwiono cały szereg spraw administracyj
nych odnoszących się do rzeźni i targowicy miejskiej.

Komisya aprowizacyjna.

I. P o s i e d z e ń  ie w d n i u  10 l i s t o p a d a  1911
R. m. Dr. P o n i k ł o przedstawił wnioski w spra

wie ewentualnego zakupu kopalni węgla, które przekazano 
komisy i węglowej

R. ra. Dr. Wasung poruszył sprawę ustanowienia 
maksymalnych cen przez Magistrat wiedeński dla mięsa 
sprzedawanego na placach targowych. Przew* dniezący 
wyjaśnił, że Magistrat zniósł się już w tym kierunku 
z Wiedniem, a referent przedstawił wniosek Magistratu
0 ustanowienie cen maksymalnych mięsa, sprzedawanego 
na placach targowych w Krakowie, który przyjęto. Przy
jęto rezolucyę r. m. Dr. Wasunga, wzywającą Magistrat 
do przedłożenia wniosku celem zapewnienia Gminie 
wpływu na ustanowienie cen mięsa u rzeżników w jat
kach poddominikańskich. R. Mgtu Sawiński złożył spra
wozdanie co do een bydła i nierogacizny tudzież cen mięsa
1 wędlin. R m. Bialik oznajmił, źe masarze zgodzili się 
na obniżenie ceny pewnych gatunków wędlin., ponieważ 
jednak obniżenie dotyczy mniej ważnych artykułów, 
przeto Komisya uznała tę obniżkę za niedostateczną — 
wobec czego r. m. Bialik oświadczył, źe będzie się starał 
skłonió masarzy do obniżenia cen gatunków wędlin 
więcej przez ludność konsumowanych.

Następnie Komisya konstatując, źe mimo obniżenia 
cen żywego towaru rzeźnicy i masarze nie obniżyli cen 
mięsa i wędlin uchwaliła polecić Magistratowi, aby 
odniósł się do stowarzyszenia rzeżników i masarzy z we
zwaniem, by do dnia 15 b. m. obniżono ceny mięsa 
i wędlin stosownie do een żywego towaru W razie 
odmowy Magistrat przedstawić ma sprawę Komisyi apro- 
wizacyjnej ewentualnie także Radzie’ miasta dla powzięcia 
dalszej deeyzyi

R. m Dr. Schneider poruszył sprawę 1 dokładek; 
po wyjaśnieniu ze strony Magistratu, źe ta sprawa jest 
zupełnie przygotowana, uchwalono, aby Magistrat wydał 
odpowiednie zarządzenie.

Sprawozdanie z zakupna i z dotychczasowego za- 
magazynowania ziemniaków przez Gminę przyjęto do 
wiadomości i upoważniono Magistrat do rozpoczęcia 
sprzedaży ziemniaków na razie w ilościach powyżej 
100 kg.. Cząstkowa sprzedaż rozpocznie się po ustaniu 
dowozu ziemniaków na tutejsze targi, który jest obfity 
a ceny są umiarkowane.

W  końcu przyjęła Komisya do wiadomości spra
wozdanie o przedwstępnych krokach Magistratu w spra
wie otwarcia miejskich sklepów mleczarskich.

II. P o s i e d z e n i e  w d n i u  23 l i s t o p a d a l 9 1 1 .
Stosownie do przyrzeczenia danego na ostatniem 

posiedzeniu, r. m. Bialik porozumiewał się z tutejszymi 
masarzami i przedłożył cennik wędlin, podług którego 
masarze od jutra zobowiązali si-ę sprzedawać swoje wy
roby. Ceny zniżono jednak przeciętnie tylko o 16 ha
l e r z y  na 1 k i l o g r a m i e ,  czyli od 3—4 procent. 
Zniżkę uznano za niodostateczną.

Referent Mgtu r. Sawiński podał do wiadomości, 
źe na wezwanie Mgtu, wystosowano do Stowarzyszenia 
rzeżników o zniżenie Cen mięsa, nadeszła odpowiedź, 
żądająca w tej sprawie zwołania ankiety; wobec tego 
Magistrat przedstawił Komisyi wniosek o przedłożenie 
Radzie miasta projektu regulaminu sprzedaży mięsa na 
placach i ulicach, ewentualnie także w jatkach poddo
minikańskich, zawierającego na wzór m. Wiednia posta
nowienia, iż stanowisk do sprzedaży udzielać się będzie 
tylko ty m  r z e ź n i k o m ,  którzy zobowiążą się sprze
dawać mięso po c e n a c h  ni e  w y ż s z y c h ,  j a k  u s t a 
n o w i o n e  p r z e z  M a g i s t r a t ,  Wniosek ten uchwalono, 
jak również wniosek r. m. Wasunga, aby na wszelki 
wypadek w y p o w i e d z i e ć  k r a m y  w j a t k a c h  i wy
nająć ponownie tylko tym rzeźnikom, którzy powyższe 
zobowiązania przyjmą.

Przyjęto również dalszy wniosek r. m. Wasunga
0 udzielenie poparcia tym rzeźnikom i masarzom,fktó- 
rzyby powyższe zobowiązania przyjęli. Uchwalono wniosek 
r. m. Dąbrowskiego o przyspieszenie utworzenia komisyi 
dla stwierdzania cen na targowicy miejskiej przy sprze
daży bydła, której regulamin Magistrat już opracował.

W dyskusyi nad drożyzną mięsa zakwestyono- 
wano twierdzenie posła Steinhausa, źe rzeźnicy lwowscy 
zniżyli cenę mięsa o 40 hal. na interweneyę tamtejszego 
prezydenta mięeta, Zniżka, wynosząca 8— 10 hal., zrównała 
ceny lwowskie z krakowskiemi. Na targ krakowski przy
chodzi zaś bydło przeważnie z okolic bliższych Lwowa.

Magistrat przedłożył projekt założenia mleczarni 
z trzema sklepami i pracownią do przeróbek; przedłożył 
też 4 oferty na dostawę mleka; Magistrat zażądał kre
dytu 12.600 K na koszta adaptacyi oraz zakupna maszyn
1 przyrządów do mleczarni. Po długiej dyskusyi uznano, 
źe oferty na dostawę mleka nie są tak korzystne, aby 
miejska mleczarnia mogła skutecznie przeciwdziałać dro- 
źyźnie mleka. W tej mierze postanowiono czynić dalsze 
kroki o u z y s k a n i e  t a ń s z y c h  o f e r t ,  zarazem wy
brano podkomitet, który przedłoży ostateczne wnioski, 
czy mleczarnię już obecnie założyć należy.

Komisya budżetowa.

P o s i e d z e n i e  w d n i u  27 Fi s t o p a  da 1911.
Komisya wybrała referentów budżetowych a to dla 

działu I. rm. Ponikłę, dla działu II. rm. Beringera, VII. 
Judkiewicza, VIII. Mikuckiego, w miejsce śp. Schwarza, 
IX. Pareńskiego, XIII. i X IV . Dr. Krzetuskiego.

Komisya drogowo- kanałowa.

I  P o s i e d z e n i e  w d n i u  3 l i s t o p a d a  1911.
Komisya uchwaliła budowę kilku kanałów i cho

dników betonowych.
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Dalej zatwierdzono projekt profilu poprzecznego 
ulicy na Harajewiczówce, również kosztorys budowy drogi 
dojazdowej do nowego dworca towarowego.

II. P o s i e d z e n i e  w d n i u  13 1 i s t o p a d a 1911.
Komisya uchwaliła preliminarz budżetu na rok 1912 

dla dz. VI. (Budowy i roboty publiczne) i dla Miejskiej 
fabryki wyrobów betonowych. Następnie do Komisji 
budżetowej wybrano rm. Turskiego. Kontrolę nad Miejską 
fabryką wyrobów betonowych powierzono rm Guzikow- 
skiemu. Dalej zatwierdzono wnioski Magistratu w spra
wie pisma Expozytury dróg wodnych dotyczącego kole
ktora W dz. XII. Również zatwierdzono ofertę iriż. Zarzy
ckiego na budowę kanału Ulicznego w ulicy Miedzuch 
i w dz. XI. w ulicy Mickiewicza, Kafiarskłej i Małej, 
tudzież przyjęto ofertę na dostawę kamienia wapiennego 
do budowy drogi w Prądniku Czerwonym i na rozebranie 
mostu na zasypanym korycie Rudawy przy ul. Wolskiej. 
Wreszcie uchwalono uporządkować drogę wiodącą do 
bursy ks. Gołby w Zakrzówku i budowę chodnika w ul. 
Brzozowej, W kohcu przy sprawie chodnika przy placu 
Groble, Komisya poruszyła sprawę podniesienia tego 
placu do poziomu murów powodziowych Wisły i w tym 
kierunku polecono wypracować szczegóły projektu.

Komisya dla przemysłu gospodnio-szynkarskiego.

I. P o s i e d z e n i e  w d n i u  2 l i s t o p a d a  1911*
Komisya uchwaliła przystąpić w najbliższej przy

szłości do załatwienia reszty podań o koncesye szynkar
skie w nowych dzielnicach miasta, nadto wydała opinię 
imieniem Rady miasta co do 14 podań o uzyskanie 
koncesyi na przemysły gospodnio - szynkarskie oraz co 
do kilku podań o przeniesienie tychże przemysłów do 
inn)ch lokali.

II. P o s i e d z e n i e  w d n i u  30 l i s t o p a d a  1911.
Komisya wydała opinię co do podań o koncesye

szynkarskie z dzielnicy „ Warszawskie" — oraz co do 
9 innych podań o takież koncsye.

Komisya mieszkaniowa.

P o s i e d z e n i e  w d n i u  1 6 - l i s t o p a d a  1911.
Komisya obradowała nad wnioskami r. m. X. Di\ 

Caputy w sprawie Miejskiego Towarzystwa budowy mniej
szych mieszkań i uchwaliła następujące wnioski na Radę 
miejską: Odnośnie do uchwały Rady miasta z dnia 31 
lipea b. r. przeznaczyć z kwoty bOO.OOO K w gruntach, 
przyzwolonej na cele mieszkaniowe, na razie 50.000 K 
w gotówce, jako udział Gminy na rzecz rzeczonego To
warzystwa. Dalej uchwalono w myśl wniosków r. m. Dr. 
Caputy, aby Rada miasta desygnowała 2/3 członków do 
Zarządu rady nadzorczej Towarzystwa.

Wreszcie Komisya oświadczyła się za zmianą § 19 
statutu Towarzystwa w tym kierunku, iż Gmina miasta 
Krakowa ma mieć zapewnione prawo wyboru 2/3 członków 
do Zarządu i Rady nadzorczej bez względu na każ- 
doczesną wysokość udziałów innych członków, którzy 
mają mieć zapewnioną 1/3 część członków. Wniosek co 
do zmiany statutu przedłożony będzie Sekcyi prawniczej 
do opinii.

Komisya plantacyjna.

P o s i e d z e n i e  w d n i u  20 l i s t o p a d a  1911.
Komisya obradowała nad budżetem upiększenia 

miasta na rok 1912 i uchwaliła dział VII. budżetu. 
Podczas obrad poruszono na Komisyi następujące sprawy:

Polecono Magistratowi względnie Zarządowi ogro
dów miejskich przedłożyć w najbliższym czasie plan 
uporządkowania c?ęści plant od strony zachodniej tudzież 
otoczenia od strony południowej nowego gmachu dla 
Instytutu fizycznego Uniwersytetu Jagiellońskiego.

Polecono dalej Magistratowi zastanowić się nad 
powiększeniem plantacji w Śródmieściu przez zniesienie 
niektórych ulic, przez planty przechodzących, które dla 
ruchu i komunikacyi nie mają znaczenia, a planty zna
cznie uszczuplają.

Polecono również Zarządowi ogrodów usunąć dzikiec o  o

wino, romące około drzewa Wolności w pobliżu Teatru 
miejskiego.

Polecono dalej Zarządowi ogrodów otoczyć większą 
opieką pomnik Straszewskiego na plantach zwłaszcza 
w tym względzie, aby z tarasy i ze stopni pomnika 
usuwano w zimie śnieg, który zawiigaea pomnik.

Zwrócono uwagę Magistratu na zaniedbany stan 
plant Dietlowskich, które stanowią prawdziwą ozdobę 
ul Dietlowskiej i sąsiednich dzielnic miasta.

Ze strony Magistratu wyjaśniono że oprócz wyda
tków nadzwyczajnych do projektu budżetu na rok 1912 
na plantacye Dietlowskie proponowanych, projektuje 
Magistrat na najbliższą przyszłość ogrodzenia taśmowe 
ścieżek na tych plantach tudzież ogrodzenia Sztachetowe 
od strony ulic w rodzaju ogrodzeń plantacyi w Śród
mieściu.

Zwrócono również uwagę Magistratu na potrzebę
większej opieki nad biustami w parku Dra Jordana i nad 
deptakiem na Błoniach. Ze strony Magistratu wyjaśniono, 
że nad deptakiem czuwa połowy i dróżnik a także straż 
policyjna, uszkadzania jednakże zdarzają się, bo pewna 
część publiczności krakowskiej gromadząca się tak tłu
mnie na deptaku i błoniach, nie poc;uwa się do obo
wiązku szanowania i chronienia tych urządzeń.

Zwrócono dalej uwagę Magistratu na potrzebę 
uporządkowania i urządzenia skweru na zasypanej Ru-
dawie w ulicy Retoryka. Ze strony Magistratu wyjaśniono, 
że Magistrat przygotowuje już odpowiednie projekty, 
z którymi wystąpi, jak tylkó sprawa własności gruntu 
i odgraniczenia tegoż zostanie z odnośnymi czynnnikami 
załatwiona.c

Polecono wreszcie Magistratowi przygotować projekt 
zużytkowania na cele założenia nowego parku gruntów, 
nabytych przed paru laty na Sikormku pod Wolą i Prze- 
gor/ałami.

Nadto Komisya plantacyjna dokonała wyboru na
trzechlecie 1911— 19i3 komitetu gospodarczego planta
cyjnego, wybierając doń r. m. B u j w i d a ,  D ą b r o w 
s k i e g o ,  D ę b i c k i e g o ,  J a w o r n i c k i e g o  i J u d -  
k i e w i c z a. Do Komitetu tego należy stale Kurator 
plantacyj prof, Dr. M a u r y c y  S t r a s z e w s k i .

Komisya sanitarna.

P o s i e d z e n i e  w d n i u  21 l i s t o p a d a  1.911.
Przed porządkiem dziennym i\ m. Dr Schneider, 

postawił wniosek, aby Komisya sanitarna przedstawiła 
Prezydyum miasta konieczność przyspieszenia sprawy 
budowy budynków sanitarnych. Wniosek ten przyjęto 
jednomyślnie. Fizyk miejski przedstawił stan chorób 
zakaźnych w ostatnich 4 tygodniach, zdał sprawozdanie 
z działalności lekarzy szkolnych, z posiedzenia tychże 
lekarzy z dyrektorami szkół i z usiłowań stworzenia



ambulatoryum dentystycznego dla ubogich dzieci szkol
nych. W końcu zawiadomił Komisyę o rozpoczęciu kursu 
dla dezynfekcyonaryuszy i sanitaryuszy, Komisya przy
jęła sprawozdanie fizyka do wiadomości. Następnie obra
dowano nad dopuszczeniem lekarek w charakterze hospi- 
tantek na stanowisko lekarzy szkolnych. Komisya sani
tarna oświadczyła się wszystkiemi głosami przeciwko 
jednemu za dopuszczeniem lekarek na to stanowisko. 
W końcu poruszono sprawę kąpieli dla dzieci szkolnych 
i nieporządki w handlach wędlin.

Komisya statutowa.

I. P o s i e d z e n i e  w d n i u  4 , l i s t o p a d a  1911.
Komisya uchwaliła przyznać czynne prawo wyboru

do Rady m. każdemu mężczyźnie, poddanemu austryackiemu, 
który ukończył 24 rok życia i może się wykazać 3-letniem 
zasiedzeniem. Nadto uchwalono przyznać w zasadzie czynne 
prawo wyborcze kobietom z ograniczeniami, których usta
lenie zastrzeżono na później. Uznano wreszcie za konieczne 
zamieścić w ordynacyi wyborczej postanowienie zabezpie
czające narodovyy charakter miasta, pozostawiając kwestyę 
bliższego określenia tej sprawy następnym obradom.

II. P o s i e d z e n i e  w d n i u  18 l i s t o p a d a  1911.
Komisya przyjęła do wiadomości przekazany jej 

przez Radę m. wniosek r. m. prof. Dra Fiericha w spra
wie reformy administracyjnej części statutu miejskiego 
i uchwaliła udzielić go wraz z odpowiedniem sprawo
zdaniem Magistratu każdemu członkowi Rady miasta 
oraz Sekcyom i Ko misy om.

Następnie uchwaliła Komisya wniosek r. m. Po
rębskiego, aby utrzymać czynne prawo wyborcze kobiet
dotychczas do niego uprawnionych i rozszerzyć je przez 
przyznanie prawa tego kobietom wykazującym odpo- 
wiedui cenzus inteligenuyi, tudzież wszystkim kobietom 
opodatkowanym.

Po przeprowadzeniu obrad nad granicami cenzusu 
inteligencyi dla kobiet, uchwaliła Komisya statutowa na 
wniosek r. m. Porębskiego, aby przyznać z tytułu inte- 
ligencyi czynne prawo wyborcze wszystkim kobietom, 
które ukończyły szkoły średnie lub równorzędne.

Komisya teatralna.

P o s i e d z e n i e  w d n i u  5 l i s t o p a d a  1911.
Na posiedzeniu omawiano sprawy bieżące, gościnne 

występy, oraz przeprowadzono dyskusyę nad szczegółami 
przedstawienia „Legionu14.

Komisya tramwajowa.

P o s i e d z e n i e  w d n i u  27 l i s t o p a d a  1911.
Komisya obradowała nad przemianą obecnego toru 

na normalno torowy, oraz nad sprawą sieci tramwajowej.

Komisya wodociągowa.

, ' o s i e  d z e n i e  w d n i u  10 l i s t o p a d a  1911.
Komisya uchwaliła wypłacać premie za pierwsze 

daniesieni-3 o pęknięciu rurociągów na ulicach Następnie 
przyjęła do zatwierdzającej wiadomości sprawozdanie 
Z ruchu wodociągowego za październik, w którym te 
miesiącu wypompowano 330 000 m3 wody. W roku 
przeszłym wypompowano w październiku ż60.000 m2 
czyli o 70.000 nr mniej.

Komitet ffrjzeum Narodowego.

P o s i e d z e n i e  w d n i u  21 l i s t o p a d a  1911.
Komitet uchwalił odnośne działy budżetu na r. 1912 

Muzeum Nar. i Domu Matejki.

Podkomitet węglowy.

P o s i e d z e n i e  w d n i u  28 l i s t o p a d a  1911.
Podkomitet wybrał przewodniczącym r. m. B e- 

r i n g 1 r a.
Z przedłożonych ofert na dostawę węgla dla miej. 

składll na rok 1912 zatwierdzono ofertę zarządu kopalni 
w Sierszy. Dla towarzystw dobroczynnych i humanitar
nych przyznano bezpłatnie na rok 1912 z miej. składu 
1000 cetnarów węgla — oraz utrzymano nadal ulgę dla 
Tow. dobroczynnych przy sprzedaży węgli po zniźcnej 
cenie.

Na wniosek r. m Dr. Ponikły wezwano Magistrat 
do rozpatrzenia sprawy ewent. nabycia kopalni węgla  
w Zagłębiu krakowskim.

Obok kilku drobnych spraw administracyjnych 
uchwalono przedsięwziąć próbę rozwozu węgli po mie
ście automobilem.

Subkomitet dla spraw ubezpieczenia artystów teatru 
miejskiego w Krakowie.

P o s i e d z e n i e  w d n i u  13 l i s t o p a d a  1911.
Komitet obradował nad ustaleniem normy ubez

pieczenia artystów w Tow. pryw. urzędników we Lwowie 
i polecił wypracować w tej sprawie elaborat wraz z od
powiednimi wnioskami, które przedłożone będą właściwym 
Sekcyom i Radzie miejskiej celem powzięcia definitywnej 
uchwały jeszcze przed końcem bieżącego roku.

Nakładem Gminy miasta Krakowa. Czcionkami drukarni Związkowej w Krakowie pod zarządem A . Szyjewskiego.
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